
Vážení obyvatelé Zdíkovska, 
máte před sebou jarní číslo Občasníku 

Zdíkovsko, který vás informuje o dění v naší 
obci. V prosinci schválilo zastupitelstvo 
obce rozpočet na letošní rok. Jen se člověk 
„otočí“ máme tu Velikonoce. Rád bych vás 
seznámil se dvěma velkými investičními  
akcemi, jejichž příprava zabrala předchozí 
roky.  

Tou první je výstavba bytového domu  
o šesti bytových jednotkách. Každým dnem 
bychom měli vyhlásit výběrové řízení. O no-
vém bytovém domě jsem psal v posledním 
Zdíkovsku. Připravili jsme pro jarní číslo  
demografickou tabulku, která sleduje pohyb 
obyvatel na Zdíkovsku od roku 2013 do 
roku 2024. Je z ní patrné, že obyvatel ubývá, 
a to zejména v samotném Zdíkově. Proč  
je tomu tak, když Zdíkov nabízí největší 
množství služeb ze všech osad? Mladí lidé 
nedosáhnou na vysoké ceny nájemného, 
které jsou ovlivněny jednak atraktivitou  
Šumavy a jednak skutečností, že majitelé 
pronajímaných bytů se často inspirují ce-
nami v centrální Šumavě. Podstatu toho, 
proč se Zdíkov vylidňuje, by asi odhalilo ně-
jaké dotazníkové šetření. Každopádně je 
nutné bytovou výstavbou udržet ve Zdíkově 
mladé lidi, rodiny s dětmi a doufat, že nám 
stoupne nejen počet obyvatel, ale i počet dětí 
ve škole a ve školce. Poptávka po bytech je, 
což dokazují žádosti na obecním úřadě. 

Druhou velkou investicí by měla být  
plánovaná rekonstrukce školní tělocvičny. 
Tato budova z roku 1978 je v současné době 
velmi neekonomickou. Každý, kdo sem 
chodí, ať už jako žák při školní výuce nebo 
ve volném čase, ví, že se zde „topí Pánu 
Bohu do oken“. Obec podala v roce 2023 
dotaci do Státního fondu životního prostředí 
na snížení energetické náročnosti budovy  
tělocvičny. Na jaře letošního roku dorazila 
informace, že nám bylo přislíbeno 12, 3 mi-
lionu korun. Rozhodnutí fondu by mělo  
dorazit do měsíce. Z těchto peněz by se měla 
vybourat prosklená severozápadní stěna,  
vystavět nová zděná s okny, dále by mělo 
dojít k výměně všech oken a dveří a zatep-
lení celé obálky budovy. Další dotací, která 
je téměř schválena, je Krajský investiční 
fond. Začátkem dubna zasedne Zastupi- 
telstvo Jihočeského kraje, kterému hodnotící 
komise doporučila schválit Zdíkovu 10 mi-
lionů Kč. Třetí dotací na tělocvičnu je pro-
gram na podporu venkova z Ministerstva 
pro místní rozvoj. Žádosti se podávají do  
31. 3. 2025, a pokud bychom uspěli, použi-
jeme finanční prostředky na vybavení sálu  
a hrací plochu. Zastupitelstvu bude v nejbliž-
ším možném termínu předložena zadávací 
dokumentace pro výběrové řízení. Z něj  
vzejde vítěz a cena zakázky. 

Zastupitelé byli také v posledních mě- 
sících postaveni před otázku možné koupě 
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Zdíkov 
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Nový Dvůr 
Žírec 
Račov 
Putkov 
Branišov  
Hodonín 
CELKEM 
* v přehledu nejsou započteni cizinci žijící na území obce 

budovy hotelu Šumava. Vzhledem k výše 
uvedeným investicím jsme prozatím na-
bídku odmítli. Obec vlastní kolem 30 budov 
a zařízení. Jedná se zejména o obecní úřad, 
školu, školku, dům klidného stáří, kino,  
polovinu domu služeb, kotelnu, sokolovnu 
a hasičské zbrojnice, vodojemy či čistírny 
odpadních vod. Do některých z nich se  
v minulosti investovaly značné peníze, ale  
i další potřebují nemalé finanční prostředky 
na opravu nebo modernizaci. Zastupitelé si 
schválili v roce 2019 Strategický plán obce 
a rozvoj sportu. Spolu s územním plánem 
jsou to nejdůležitější dokumenty rozvoje 
obce. Jak jsem již uvedl na úvod článku, 
výše uvedené plánované investice nás  
stály velké úsilí, finanční prostředky a čas. 
Jsem si vědom atraktivnosti umístění hotelu  

v centru obce, ale jak jsem uvedl, obec nyní 
nemá finanční prostředky na koupi budovy 
hotelu.  

Kromě výše uvedených investic připra-
vujeme další menší akce, které jsou uvedeny 
v seznamu, který připravil technik obce. 

Ve fázi příprav nebo projektových  
příprav je: 
n zpřístupnění a revitalizace zámeckého  

parku, 
n studie odtokových poměrů JV části obce  

Zdíkov, 
n odbahnění a revitalizace malé vodní  

nádrže Zdíkov (Ostrov) 
 

Vážení občané, chtěl bych Vás na závěr 
o něco poprosit. Jsem „Zdíkovák“ od naro-
zení, žiju zde téměř 48 let. Za svůj dosavadní 

život jsem prošel organizacemi zřizovanými 
obcí a jsem členem několika spolků. Vždy 
mluvím s lidmi narovinu a před nikým se 
neschovávám. Proto mě mrzí, když nejdou 
lidé nejprve na obecní úřad, než začnou  
spekulovat, vymýšlet a fabulovat o věcech 
veřejných. Pokud máte nějaký problém,  
žádost, prosbu, řešte to nejprve s námi na 
obci. Obecní úřad je vždy vašim požadav-
kům otevřen, jednání zastupitelstva jsou  
veřejná a termín vždy 7 dnů před zasedá-
ním zveřejněn.  
 

Přeji všem jménem obecního úřadu  
a jeho zaměstnanců, krásné prožití Veliko-
noc. 

Roman Šebánek 
starosta obce 

  Slovo starosty – pokračování ze str. 1
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Počet obyvatel v jednotlivých částech Zdíkovska 2013–2024
2013 
1 127 
140 
113 
85 
18 
54 
49 
67 
41  

1 694 
 

2014 
1 127 
137 
113 
80 
15 
49 
57 
67 
43  

1 688 
 

2015 
1 126 
138 
116 
82 
17 
52 
57 
68 
45  

1 701 
 

2016 
1 127 
136 
121 
83 
17 
51 
56 
68 
44  

1 703 
 

2017 
1 139 
133 
126 
84 
17 
51 
58 
66 
45  

1 719 
 

2018 
1 140 
127 
130 
84 
18 
62 
58 
65 
43  

1 727 
 

2019 
1 122 
123 
125 
84 
19 
57 
58 
63 
42  

1 693 
 

2020 
1 115 
122 
120 
87 
20 
56 
57 
56 
43  

1 676 
 

2021 
1 126 
122 
117 
83 
19 
53 
57 
55 
44  

1 676 
 

2022 
1 139 
119 
113 
82 
17 
54 
60 
59 
43  

1 686 
 

2023 
1 104 
114 
109 
83 
18 
55 
61 
59 
42  

1 645

2024 
1 089 
112 
105 
79 
18 
57 
61 
59 
40  

1 620 
 

  Termíny řádných jednání zastupitelstva obce Zdíkov
Zastupitelé stanovili tyto termíny řádných jednání Zastupitelstva obce Zdíkov v roce 2025:  
                n   19. březen 2025 
                n   18. červen 2025 
                n   24. září 2025 
                n   10. prosinec 2025  

Není-li uvedeno jinak, probíhá zasedání od 17:00 v zasedací místnosti v Domě služeb, čp. 233  
(2. patro u obecní knihovny).  

Program zastupitelstva je zveřejněn na úřední desce vždy nejméně 7 dnů před jednáním. 
 

Z důvodu řešení neodkladných záležitostí může být svoláno zasedání zastupitelstva mimořádně.  
Termíny a program je nutné sledovat na úřední desce nebo v aplikaci Hlášení rozhlasu. 
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Rozpočet na rok 2024 byl schválen dne 13. 12. 2023  takto:   
                      celkové příjmy rozpočtu ve výši (tř. 1-4)                                                                51 034 000 Kč 
                      financování (zapojení zůstatku z min. let)                                                                3 712 000 Kč 
                      Celkové zdroje ve výši                                                                                           54 746 000 Kč 
                      celkové výdaje rozpočtu ve výši (tř. 5-6)                                                                52 622 000 Kč 
                      financování (splátky úvěrů a půjčky) ve výši                                                            2 124 000 Kč 
                      Výdaje včetně financování (splátek úvěrů a půjčky)                                         54 746 000 Kč  
n Rozpočet na rok 2024 byl schválen jako schodkový, tzn. převýšení rozpočtových výdajů nad rozpočtovými příjmy (bez  

financování), a to o 1 588 tis. Kč. 
n Dále musela obec v r. 2024 splácet úvěry a půjčku ve výši 2 124 tis. Kč. 
n Na financování schodku a splátek úvěrů a půjčky měl být použit zůstatek hospodaření minulých let ve výši 3 712 tis. Kč. 
n Během roku byl schválený rozpočet upraven 15 rozpočtovými opatřeními – navýšení o 8 561 tis. Kč v příjmech 

a o 6 473 tis. Kč ve výdajích. 
n Rozpočtový schodek hospodaření se tím změnil na přebytek ve výši 500 tis. Kč.  
n Snížilo se tím i plánované zapojení zůstatku finančních prostředků z minulých let, a to na 1 624 tis. Kč.  
Větší rozpočtové změny byly zaznamenány v příjmech u dotací (navýšení o 5 777 tis. Kč) a u daňových příjmů (navýšení  

o 2 076 tis. Kč) 
Výdaje byly navýšeny na § vodního hospodářství – o 4 040 tis. Kč (výměna vodovodního přivaděče a potrubí v Račově 

včetně, oprava komunikace po opravě vodovodu u řadových domků), § základní školy – o 2 197 tis. Kč (vzduchotechnika  
a konvektomat ve školní kuchyni), § tepelného hospodářství - o 1 550 tis. Kč (rozšíření teplovodu k budově pošty), § komunálních 
odpadů – o 1 150 tis. Kč (úpravy kompostárny v Račově), § sportovního zařízení – o 1 006 tis. Kč (oprava soc. zařízení v tělocvičně, ost.). 
Ušetřilo se naopak na § silnic a § ost. pozemních komunikací – snížení o 5 730 tis. Kč (nebyly provedeny některé akce, které byly 
v rozpočtu – chodníky a parkoviště u Jednoty, ost.).                                                                                                   

Skutečné příjmy k 31. 12. 2024 činily 60 740 tis. Kč, tj. plnění na 102 % upraveného rozpočtu, výdaje 56 028 tis. Kč, tj. plnění 
na 95 % upraveného rozpočtu. Obec hospodařila s přebytkem 4 712 tis. Kč. Přebytek plně pokryl splátky úvěrů a půjčky ve výši 
2 123 tis. Kč a byl ještě navýšen zůstatek finančních prostředků na účtech o 2 589 tis. Kč. 
 
 

Plnění rozpočtu dle jednotlivých tříd v tis. Kč:  
                                                                                                                                Upr. rozpočet    Skutečnost        % plnění  

PŘÍJMY 
Tř. 1 –  Daňové příjmy                                                                                                 40 778              40 869               100,22 
Tř. 2 –  Nedaňové příjmy (příjmy z vl. činnosti – lesy, vodní, BK, …)                       12 190              13 230               108,53 
Tř. 3 –  Kapitálové příjmy (prodej nemovitostí, ost. maj., investiční přísp., dary)           310                   324               104,65 
Tř. 4 –  Přijaté transfery                                                                                                  6 317                6 317               100,00  
Příjmy celkem                                                                                                             59 595              60 740               101,92 

 
VÝDAJE 

Tř. 5 –  Provozní výdaje                                                                                               52 223              49 632                 95,03 
Tř. 6 –  Kapitálové výdaje                                                                                              6 599                6 396                 93,09 
Výdaje celkem                                                                                                             58 799              56 028                 94,81 

 
FINANCOVÁNÍ 

Zapojení zůstatku min. let                                                                                              1 624               -2 589  
                                                                                                                                                 (navýš. zůst. na účtech) 
Splátky úvěrů a půjček                                                                                                  -2 124               -2 123 
Tř. 8 (rozdíl výdaje - příjmy)                                                                                        -500               -4 712 

 
PŘIJATÉ DOTACE V 2024: 
      – na lesy                                                                                              106 tis. Kč 
      – na výměnu kanalizace u BDS – doplatek                                        285 tis. Kč (realizace 2023) 
      –  na audioknihy pro knihovnu                                                            19 tis. Kč  
      – na volby do EP – záloha                                                                  160 tis. Kč                                                                         
      – na krajské volby – záloha                                                                157 tis. Kč  

  Zpráva o finančním hospodaření obce za rok 2024

  Zprávy z radnice  |   ZDÍKOVSKO  strana 3  |  jaro 2025 
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      – na veřejnou správu                                                                              552 tis. Kč 
      – na lesní techniku                                                                              1 988 tis. Kč (nákup techniky 2023) 
      – na soc. zázemí v sokolovně                                                                 165 tis. Kč 
      – na výměnu vod. přivaděče v Račově                                                1 000 tis. Kč 
      – na Šustrovu hrobku                                                                               90 tis. Kč 
      – na pracovní místo – veř. prospěšné práce                                             46 tis. Kč 
      – na lesní cestu Les. Samoty                                                               1 747 tis. Kč (realizace v r. 2022) 
      Celkem dotace                                                                                   6 317 tis. Kč 
 
Poskytnuté dotace v r. 2024 z rozpočtu obce: 
n 3 700 tis. Kč dotace na provoz ZŠ a MŠ Zdíkov  
n 195 tis. Kč dotace na činnost TJ Sokol Zdíkov 
n 120 tis. Kč dotace Charitě Prachatice – Vimperk na pečovatelskou službu 
n 40 tis. Kč dotace na činnost Ski Sokol Stachy 
n 20 tis. Kč dotace na činnost Biatlon Zadov 
n 19 tis. Kč dotace Rybářskému svazu Vimperk na pomůcky 

Všechny výše uvedené dotace byly obci řádně vyúčtovány. 
 
      Dále obec poskytla příspěvek do veřejné sbírky na povodně Obci Stachy – 30 tis. Kč, drobné finanční dary neziskovým  
a ostatním organizacím ve výši 33 tis. Kč na jejich činnost a fyzickým osobám ve výši 88 tis. Kč (příspěvek při narození dítěte,  
pro prvňáčky, k životnímu jubileu, aj.) 
 
Oblasti, do nichž byly v r. 2024 vynaloženy finanční prostředky nad 1 mil. Kč:  
(pozn.: nejsou to náklady a výnosy, pouze finanční toky) 
   par.      oblast                                                                výdaje v tis. Kč                                                  příjmy v tis. Kč 
  1032      lesy                                                                             3 680                                                    2 670 (+ 3 841* dotace) 
  2212      silnice                                                                         1 137                                                                       – 
  2219      ost. komunikace                                                         1 522                                                                       –  
  2310      vodovody                                                                   8 920                                                     3 200 (+ 1 000 dotace) 
                                                        (v tom 2 884 výměna vod. potr. v Račově včetně opr. kom.) 
  2321      ČOV, kanalizace                                                        2 020                                                       2 015 (+285 dotace) 
  3113      ZŠ a MŠ                                                                     6 854                                                                       – 
                                                                               (příspěvek, vzduchotechn, ost.) 
  3412      hřiště fotb., tělocv.                                                     1 258                                                            165 tis. dotace 
                                                                              (v tom 591 soc. zázemí v sokol.) 
  3612      bytové hospodářství                                                   1 727                                                                     877 
                                                                               (v tom 940 PD na bytový dům) 
  3634      tepelné hosp.                                                              3 321                                                                   1 973 
                                                                               (v tom 1 193 rozšíř. teplovodu)    
  3639      míst. hosp. a veř. prost.                                              5 814                                                                     741  
  3722      komunální odpad                                                       3 985                                                                   1 695  
                                                                                    (v tom 916 kompostárna)                                    (+595 Eko-kom, Asekol) 
  6171      místní správa                                                              5 024                                                          16 (+552 dotace) 
 
ad*) v tom dotace na nákup lesní techniky z r. 2023(1 988 tis. Kč) a na lesní cestu z r. 2022 (1 747 tis. Kč) 
 

 
Stav účtů rozpočtového hospodaření obce k 31. 12. 2023 

 
Stav základního běžného účtu rozpočtového hospodaření činil k 31. 12. 2024   

10 016 tis. Kč a účtu fondů obce 423 tis. Kč.  
 

Stav nesplacených stávajících úvěrů u České spořitelny je 1 539 tis. Kč (úvěr na bytový dům pro senior  
a úvěr na ČOV a kanalizaci Zdíkov) – splaceny budou v r. 2025. 

 
Stav nesplacené půjčky na ČOV a kanalizaci u SFŽP činil 317 tis. Kč  

– splacena bude rovněž v r. 2025. 
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ENERGIE 
Vodné vč. DPH                                                                                                                              61,60 Kč/m3 
Stočné vč. DPH                                                                                                                             41,44 Kč/m3 
Tepelná energie vč. DPH (předběžná cena 2024)                                                                       704,09 Kč/GJ 
Tepelná energie vč. DPH (výsledná cena za rok 2023)                                                              689,14 Kč/GJ 

MÍSTNÍ POPLATKY 
Poplatek z odpadu (do 31. 5. 2025)                                                      900 Kč/osoba nebo rekreační objekt 
Poplatek za psa (do 31. 5. 2025)                                                                                                            150 Kč 
Poplatek z pobytu                                                                                                                   20 Kč/osoba/noc 

ODVOZ ODPADU PODNIKATELSKÝM SUBJEKTŮM vč. DPH 
popelnice 110 litrů/120 litrů                                                                                               5 300 Kč/popelnice 
popelnice 240 litrů                                                                                                             6 950 Kč/popelnice 
kontejner 1 100 litrů                                                                                                        30 530 Kč/kontejner 
Paušální poplatek – drobný podnikatel a malá ubytovací zařízení vč. DPH                                         700 Kč 

HROBOVÉ MÍSTO 
jednoduchý hrob                                                                                                                          500 Kč/10 let 
dvojitý hrob                                                                                                                               1 000 Kč/10 let 

PALIVOVÉ DŘEVO vč. DPH 
10 prm                                                                                                                                                    800 Kč 
10 prm s dopravou                                                                                                                                 950 Kč 

 
Úhrada poplatků 

Poplatky za vodné a stočné – č. ú. 182-661626369/0800, variabilní symbol: číslo faktury  
*** 

Další poplatky, které lze zaplatit na č. ú. 661626369/0800 
n     Odpady – do poznámky pro příjemce uvést jméno a adresu objektu 
n     Hrobové místo – variabilní symbol: 3632 + číslo hrobu uvedené ve smlouvě (např. 3632111) 
n     Poplatek z pobytu – variabilní symbol: 1342 a do poznámky pro příjemce uvést jméno a adresu objektu 

  Ceny energií, služeb a poplatků v roce 2025 

Místní poplatek za obecní systém  
odpadového hospodářství byl pro rok 
2025 ponechán ve stejné výši jako v roce 
2024, tedy ve výši 900 Kč na osobu.  

Poplatníkem je osoba přihlášená v obci 
a také vlastníci nemovité věci zahrnující byt, 
rodinný dům nebo jinou stavbu pro rodinou 
rekreaci, ve které není přihlášena žádná  
fyzická osoba a která je na území obce.  

Od poplatku je osvobozena osoba, které 
poplatková povinnost vznikla z důvodu  
trvalého pobytu v obci, ale pobývá v dětském 
domově, v domově pro osoby se zdravotním 
postižením, v domově pro seniory, ale i oso-
ba, které byla na základě zákona omezena 

osobní svoboda. Dále se osvobození vzta-
huje na osobu, která se zdržuje mimo území 
ČR. Dále je osvobozeno dítě narozené  
v daném kalendářním roce a každé třetí  
a další dítě v rodině. Osvobozen je i vlastník 
nemovitosti, který má na území obce trvalý 
pobyt a vlastní více nemovitostí v katastru 
obce, které nevyužívá k pronájmu aj. podni-
kání. Tento hradí poplatek pouze z nemovi-
tosti, kde je hlášen k trvalému pobytu. 

Poplatek je splatný jednorázově do 31. 5. 
příslušného kalendářního roku. Po dohodě  
s obecním úřadem je možné platit na splátky.  
Poplatek lze uhradit hotově nebo platební 
kartou na OÚ, nejlépe však bezhotovostním 

převodem na číslo účtu:  661 626 369 /0800, 
do zprávy pro příjemce prosím vždy uveďte 
jméno a adresu plátce, popř. poštovní pou-
kázkou, kterou zašleme na vyžádání.   

Informace na: tel. 388 426 715  
nebo na emailu: caisova@zdikov.cz  

Likvidace odpadu z podnikatelské  
činnosti a ubytování  

Podnikatelský subjekt má povinnost  
evidovat, jak nakládá s odpadem. Může se 
za úplatu zapojit do odpadového hospodář-
ství obce. Podnikatelům byly rozeslány  
dopisy s informacemi, jak se mohou do  
odpadového hospodářství obce zapojit. 

  Poplatek za komunální odpad 2025

jaro_2025_Sestava 1  08.04.2025  7:53  Stránka 5



ZDÍKOVSKO  |  Zprávy z radnice jaro 2025  |  strana 6

Poplatníkem poplatku ze psů je fyzická 
nebo právnická osoba, která je držitelem psa 
a je přihlášena nebo má sídlo na území obce. 
Poplatek se platí ze psů starších 3 měsíců. 
Sazba místního poplatku za psa se pro rok 
2025 nemění, zůstává stejná, jako v přede-

šlých letech je ve výši 150 Kč.  Poplatek je 
splatný do 31. 5. daného kalendářního roku 
a lze jej uhradit v hotovosti na obecním 
úřadě nebo bezhotovostně na číslo účtu  
661 626 369 /0800 do zprávy pro příjemce 
prosím vždy uvést jméno a příjmení plátce, 

popř. poštovní poukázkou, kterou Vám za-
šleme na požádání.   
  

Informace na tel. 388 426 715  
nebo na emailu: caisova@zdikov.cz 

  Poplatek ze psa 2025

Obecní úřad oznamuje držitelům pejsků,  
že ve smyslu zákona č. 166/1999 Sb. o veterinární péči,  

je potřeba opět naočkovat vaše pejsky.  
Poslední organizované očkování bylo v obci Zdíkov provedeno v roce 2023. 

  
Letošní očkování pejsků bude  

v sobotu 26. 4. 2025.  
Žádáme chovatele, aby své pejsky opatřené náhubkem a vodítkem, přivedli  
v doprovodu dospělé osoby, v přesně stanovenou dobu pro jednotlivé osady. 
 
       Zdíkovec                         8:00 hodin            před hasičárnou 
       Zdíkov                             8:15 hodin            před obecním úřadem 
       Masákova Lhota            8:45 hodin            před hasičárnou 
       Nový Dvůr                      9:00 hodin            před hasičárnou 
       Branišov                          9:30 hodin            na návsi 
       Žírec                                9:45 hodin            u autobusové zastávky 
       Račov                             10:00 hodin            u autobusové zastávky     
       Putkov                           10:15 hodin            před pohostinstvím     

Vodohospodářské akce v roce 2025 
     Na letošní rok obec připravuje reali-
zaci několika stavebních akcí, týkajících 
se modernizace a rozšíření vodohospodář-
ské infrastruktury ve Zdíkově. 
     Ve Zdíkově bude vyměněna část vodo-
vodního přivaděče ze Zábroda do vodo-
jemu „Pod školou“. Bude se jednat o cca 
320 metrů původního potrubí, které bude 
vyměněno za nové plastové potrubí o di-
menzi 110 mm. Akce je plánovaná na letní 
měsíce, a jelikož trasa vodovodu vede  
v nezastavěné části obce, nedojde pro ob-
čany k žádnému dopravnímu omezení.  
     Na spolufinancování této akce jsme 
letos požádali o dotaci z rozpočtu Jihočes-
kého kraje.  

n n n 
     Další akcí plánovanou na letošní rok je 
výměna části vodovodu v Račově. V loňs-
kém roce došlo k výměně přivaděče z vo-
dojemu až k hlavní silnici a nyní nás čeká 
pokračování z hlavního uzávěru u zvoničky 
směrem na Putkov. Jedná se o cca 100 met-

rů původního vodovodního potrubí, které 
bude vyměněno za plastové o dimenzi  
63 mm. Při akci bude muset být částečně 
omezen provoz na hlavní silnici a o nutných 
uzavírkách budeme občany s dostatečným 
předstihem informovat.  

n n n 
     Na letošní podzim máme naplánova-
nou výstavbu dešťové kanalizace v části 
Zdíkova v ulici k tenisovým kurtům, kde 
již došlo k dobudování splaškové kanali-
zace a výměně vodovodu. Po dokončení 
této akce budeme schopni v příštím roce 
konečně v této ulici zrekonstruovat asfal-
tovou komunikaci. 
     Zrekonstruovat asfaltovou komunikaci 
po výměně kanalizace a vodovodu se 
chystáme v letošním roce v ulici za obec-
ním úřadem a okolo bytového domu pro 
seniory. Také na spolufinancování této 
opravy jsme požádali o dotaci Jihočeský 
kraj. 
     Rádi bychom občany informovali  
o probíhající výměně domovních vodo-

měrů za digitální vodoměry s dálkovým 
sběrem dat. Přechodem na digitální vodo-
měry budeme schopni odečítat stavy vo-
doměrů bez nutnosti fyzického odečtu  
a interval výměny vodoměru se zvýší  
o dva rok.   
 
Likvidace bioodpadu ve Zdíkově 
     Po letošních Velikonocích bude upra-
ven provoz kompostárny v Račově. Nově 
bude před areálem kompostárny (areál  
zemědělského družstva) přistaven kontej-
ner určený k likvidaci trávy a listí. Pro  
likvidaci větví je stále určena plocha pod 
areálem kompostárny, která je již k tomuto 
účelu užívána. Samotný areál kompostárny 
bude pro veřejnost uzavřen.  
     V případě potřeby individuální likvi-
dace bioodpadů se prosím obraťte přímo 
na pověřeného pracovníka obecního úřadu 
p. Potužníka, tel.: 776 759 473.  
     Nadále zůstávají k dispozici sběrná 
místa u pivovaru, v Zábrodě a v Hodo-
níně. 

  Plánované investiční akce na rok 2025
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V letošním roce skončí realizace projektu „Komunální technika Zdíkov“, která byla zahájena v roce 2024. Projekt mohl být  
realizován díky 1. výzvě SZP vyhlášené MAS Šumavsko, z. s. v rámci naplňování Strategie CLLD „Živé a šťastné Šumavsko“ 
a výrazně přispěl k pořízení nového příslušenství k vozidlu Bonetti. Jedná se o čisticí kartáč (pro čištění místních komunikací),  
cisternu včetně příslušenství využitelnou nejen pro zálivku ploch veřejné zeleně, ale i ke skrápění a mytí místních komunikací  
a kontejner pro přepravu nejrůznějšího materiálu (úklid, údržba veřejných ploch).  

Z celkových předpokládaných nákladů projektu (476 909 Kč Kč vč. DPH) činí dotace 80 % (381 527Kč). Zbývající část je podíl 
obce. Pořízené vybavení vhodně doplní stávající vybavení a umožní tak provádět efektivní údržbu veřejných ploch, zeleně a místních 
komunikací na území obce Zdíkov.

   Projekt „Komunální technika Zdíkov“ 

Produkce komunálních odpadů                                                                          680,1 t                         389,0 kg/obyvatel 
Produkce směsného komunálního odpadu                                                         446,4 t                         255,4 kg/obyvatel 
Produkce objemného odpadu                                                                               39,3 t                           22,5 kg/obyvatel 
Separace papíru                                                                                                    36,6 t                           20,9 kg/obyvatel 
Separace plastu                                                                                                    42,4 t                           24,2 kg/obyvatel 
Separace skla                                                                                                       27,9 t                           16,0 kg/obyvatel 
Separace kovu                                                                                                      65,7 t                           37,6 kg/obyvatel 
Separace biologického odpadu                                                                            13,8 t                             7,9 kg/obyvatel 
Separace stavebních odpadů                                                                                  6,0 t                             3,5 kg/obyvatel 
Separace nebezpečných odpadů                                                                             2,0 t                             1,2 kg/obyvatel 
Náklady na provoz obecního systému                                                                                                      3 047 091 Kč 
Příjmy v odpadovém hospodářství                                                                                                            2 611 307 Kč 
Kolik obec doplácí na odpadové hospodářství z rozpočtu                                                                         435 784 Kč 

   Výsledky odpadového hospodářství obce Zdíkov za rok 2024 
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Elektrospotřebiče jsou běžnou součástí 
našeho každodenního života a jen těžko 
si jej bez nich dokážeme představit.  
Elektroodpad je tak v současné době 
 jedním z nejrychleji rostoucích druhů 
odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace 
již vysloužilých elektrozařízení si naše 
obec Zdíkov vybrala ke spolupráci kolek-
tivní systém ASEKOL.  
 

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví 
škodlivých materiálů a díky zajištění  
ekologické recyklace vysloužilých elek-
trozařízení přispíváme k ochraně život-
ního prostředí. Recyklace navíc umožňuje 
opětovné materiálové využití a patří mezi 
základní principy cirkulární ekonomky. 
Míra opětovného materiálového využití  
je velmi vysoká a dle jednotlivých typů 
výrobků dosahuje až 95 %. 
 

Jakým rozsahem naše obec konkrétně 
přispěla k úsporám na životním prostředí, 
se dozvídáme z environmentálního vyúčto-
vání zpracovaného společností ASEKOL. 

Díky zodpovědné recyklaci vznikají 
úspory vyčíslené např. na spotřebu elek-
trické energie, primární suroviny, vodu, 
okyselování prostředí a produkci sklení-
kových plynů. 

Certifikát environmentálního vyúčto-
vání vyčísluje přínos naší obce k ochraně 
přírody v roce 2024. Vyplývá z něj, že 
díky množství námi odevzdaných elektro-
zařízení jsme uspořili 11,76 MWh elekt-
řiny, 1 066,31 litrů ropy, 144,33 m3 vody 
a 2,95 tun primárních surovin. Navíc jsme 
snížili emise skleníkových plynů CO2  

ekv. o 9,05 tun, a produkci SO2  ekv.  
(který zapříčiňuje okyselování prostředí) 
o 285,04 kg. 

Každý kus vytříděného elektra se po-
čítá, což dokazuje příklad 100 vytříděných 
notebooků, které uspoří 10 MWh elekt-
řiny. Takové množství odpovídá tříleté  
spotřebě elektřiny rodiny žijící ve stan-
dardním bytu. Za 100 kg vytříděných 
elektrospotřebičů se ušetří takové množ-
ství ropy, které by stačilo na výrobu ben-
zínu pro cestu z Prahy do Paříže. 
 

Děkujeme všem, kteří pečlivě třídí 
odpad a přispívají tak k ochraně životního 
prostředí a trvalé udržitelnosti. 
 
 
 
* Environmentální vyúčtování je vypočí-
táváno pomocí studie životního cyklu vý-
robku (tzv. LCA – Life Cycle Assessment), 
která vypovídá o dopadech výroby a re- 
cyklace jednotlivých elektrozařízení na 
životní prostředí. Studie zohledňuje všech 
6 skupin elektrospotřebičů, jejichž zpětný 
odběr kolektivní systém ASEKOL zajiš-
ťuje.

   Ochrana životního prostředí je pro naši společnost prioritou 

Ve dnech 1. až 14. ledna 2025 proběhla na Prachaticku a Vimpersku tradiční 
Tříkrálová sbírka, která letos slavila své 25. výročí. Tato významná charitativní 
akce přinesla nejen radost a požehnání do mnoha domácností, ale umožnila také 
získat prostředky na podporu potřebných v našem regionu.  

Celkový výtěžek sbírky byl 937 659 Kč, z toho příspěvky do kasiček činil 
909 578 Kč, online koleda 20 750 Kč a bezhotovostní dary byly ve výši 7 331 Kč. 
Díky štědrosti dárců se podařilo vybrat částku, která překonala nejen loňský  
výsledek, ale byla historicky nejvyšší za celé období konání Tříkrálové sbírky  
v našem regionu. 

V rámci oslav 25. výročí sbírky se 6. ledna 2025 uskutečnil historicky první 
Tříkrálový průvod na Velkém náměstí v Prachaticích. Průvod zahájil oslavy  
a přinesl do města slavnostní atmosféru.   
Vybrané prostředky budou použity na podporu následujících projektů: 
n Charitní dům sv. Dominika Savia pro matky s dětmi: Obnova vybavení  

a podpora provozu azylového domu pro maminky s dětmi v nouzi. 
n Dům klidného stáří Pravětín: Nákup nových rehabilitačních pomůcek a obnova 

zařízení pro seniory vyžadující celodenní péči. 
n Dům sv. Petra pro muže: Dofinancování nezbytných provozních nákladů  

azylového domu pro muže bez domova.  
Děkujeme všem koledníkům, dobrovolníkům a především dárcům za jejich  

podporu a pomoc. Vaše štědrost a ochota pomáhat přispívají k lepšímu životu 
mnoha lidí v našem okolí.  

Přejeme všem pevné zdraví a mnoho radostných chvil v tomto roce. 

Petr Malík, MBA, Charita-Prachatice Vimperk 

   Tříkrálová sbírka 2025  
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   Likvidace bioodpadu 
Vážení občané, 

Od 1. března 2025 vstoupila v platnost 
novela zákona č. 201/2012 Sb., o ochraně 
ovzduší, která v kombinaci se zákonem  
o odpadech zakazuje pálení trávy, listí  
a další biomasy na otevřeném ohni za  
účelem jejich likvidace.  

Tento zákaz platí na celém území 
České republiky a jeho cílem je zlepšení 
kvality ovzduší a ochrana zdraví obyvatel. 
Řečeno dikcí zákona je na otevřeném  
ohništi možné spalovat výlučně „suché 

rostlinné materiály, které nejsou znečiš-
těné nebo jinak kontaminované cizoro-
dými chemickými látkami“. Typicky 
například dřevo při táboráku. 

Pokud je účelem činnosti (pálení)  
likvidace biologického odpadu (jako 
shrabané listí, tráva, čerstvě ořezané 
větve) je toto zakázáno! 

Pokud je účelem pálení rekreační 
účel (tedy pálení suchých větví nebo 
dřeva pro opékání buřtů), je to pří-
pustné. 

Doporučené způsoby likvidace  
bioodpadu: 

 
n Kompostování přímo na vlastní za- 

hradě (kompost nebo kompostér) 
 
n Použití obecních kontejnerů na bio- 

odpad. 
 
n Odvoz odpadu na kompostárnu Račov, 

případně možnost odvozu biologického 
odpadu za úplatu obcí (po konzultaci 
se zaměstnanci úřadu).

PÁLENÍ ZAHRADNÍHO ODPADU  

JE ZAKÁZÁNO! 

Porušení zákazu může být pokutováno až do výše 150 000 Kč. 
Žádáme všechny občany, aby se řídili tímto nařízením a přispěli tak ke zlepšení životního prostředí.  

Děkujeme za pochopení.
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Blahopřejeme našim spoluobčanům, kteří oslavili a oslaví  
v 1. pololetí tohoto roku svá kulatá životní jubilea    

  Blahopřání jubilantům

Staňková Anna, Zdíkov 
Myslíková Helena, Masákova Lhota 
Polata Jan, Zdíkovec 
Caisová Marie, Zdíkov 
Medková Jaroslava, Žírec 
Volemannová Milada, Zdíkov 
Blašková Ladislava, Zdíkov 
Jiřík Jaromír, Zdíkov 
Míšková Hana, Zdíkov 
Krásová Ivanka, Zdíkov 
Matějovic Josef, Zdíkov 

Vaněk Václav, Zdíkov 
Randáková Růžena, Zdíkov 
Oudesová Marie, Zdíkovec 
Chalupa Josef, Zdíkovec 
Sladkovský Václav, Zdíkov 
Vaňková Hana, Nový Dvůr 
Tomášek Karel, Branišov 
Růžičková Antonie, Putkov 
Hadravová Vlasta, Branišov 
Polatová Miroslava, Zdíkovec 
Jiříková Libuše, Zdíkov 

 Blahopřejeme k narození děťátka
Eliáš Obešlo, Zdíkov 

Jonáš Stropnický, Zdíkov     
Viktorie Hejduková, Zdíkov  

František Jelínek, Zdíkov               
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I v letošním školním roce nás provází 
mnoho zajímavých aktivit. Děti si všech-
ny činnosti, vzdělávací programy i spe- 
ciální akce velmi užívají. Díky vlastním 
zážitkům a zkušenostem se snadněji  
rozvíjejí ve všech oblastech. 
 
A co všechno se u nás už událo? 

V předvánočním období jsme uspořá-
dali besídky, které potěšily nejen rodiče, 
ale i prarodiče a sourozence. Účast byla 
opravdu hojná a děti s nadšením ukázaly, 
co všechno se už naučily. 

Po Vánocích jsme se vydali koledovat 
jako Kašpar, Melichar a Baltazar.  

V lednu pak přihlášené děti absolvo-
valy lyžařský kurz, který si velmi užily. 
Každý se v průběhu týdne naučil něco no-
vého, a i přes náročný program se děti 
každý den těšily na další lyžařské zážitky. 
Velké poděkování patří škole Ski Zadov, 
která nám tuto možnost poskytuje. Vě-
říme, že budeme ve spolupráci pokračovat 
i v dalších letech. 

Díky zapojení školy do programu  
OP JAK (tzv. šablony) můžeme i my  
ve školce nabídnout dětem inovativní 
vzdělávání. V rámci tohoto programu jsme 
realizovali například zážitkový program 
„Milujeme bubnování“, vzdělávací prog-
ram ZOO Hluboká „Zvířátka ze ZOO“ 
nebo projektové dny na téma „Masopust“. 

Děkujeme vedení ZŠ Zdíkov za tuto 
skvělou příležitost. 

Každoročně s velkým očekáváním  

pořádáme oblíbenou akci „Babičko,  
dědečku, přečti nám pohádku“, kdy k nám 
prarodiče přicházejí číst dětem pohádky. 
Letos byl zájem menší, a tak se některé 
maminky rozhodly zapojit a přišly dětem 
předčítat samy. Musíme říci, že to byl 
skvělý nápad! Děkujeme všem, kteří se 
nebáli a přišli dětem udělat radost pohád-
kovým příběhem. 
 
A co nás ještě čeká? 

Naše předškolní děti se těší na zápis do 
základní školy. Společně vítáme příchod 
jara, při kterém uklidíme školkovou za-
hradu, opečeme si buřty a užijeme si pří-
jemné odpoledne. 

Dále budeme pokračovat v inovativ-

ním vzdělávání. Společně s MIVA Vacov 

si děti vyrobí hračky, zúčastníme se  
projektového dne „Velikonoce“, navští-
víme planetárium v Českých Budějovicích 
a podnikneme výlety do blízkého okolí. 

V dubnu nás opět čeká plavání v Sušici, 
zahradní slavnost ke Dni matek, rozlou-
čení s budoucími školáky, spaní ve školce 
a mnoho dalších krásných zážitků. 

Věříme, že si děti všechny aktivity 
užijí, protože jejich radost, spokojenost  
a úsměv na tváři jsou pro nás tím nejdůle-
žitějším. 

Přejeme vám za celý kolektiv MŠ Zdí-
kov krásné svátky jara, hodně zdraví  
a dobrou náladu! 

Za kolektiv MŠ Zdíkov 
Mgr. Jana Rysová 

  U nás ve školce

Mateřská škola  |  ZDÍKOVSKO  strana 13  |  jaro 2025 
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  50 let naší školy 

Projektové vyučování  
V rámci projektu Operačního prog-

ramu Jana Ámose Komenského jsme do 
zdíkovské Sokolovny pozvali bubeníka  
s jeho programem pro děti z mateřské  
a žáky ze základní školy. Bubnování je 
jednou z nejstarších forem hudebního pro-
jevu. Od dávných dob sloužilo nejen jako 
prostředek komunikace, ale také jako sou-
část rituálů, oslav a terapií. Rytmus bubnů 
má schopnost spojovat lidi a vytvářet je-
dinečný zážitek plný energie a emocí. Děti 
si program velmi užily. 

* * *  
Děti v družině vyráběly dárečky  
pro maminky k MDŽ  

Mezinárodní den žen je krásnou příle-
žitostí poděkovat maminkám za jejich 
péči a lásku. Děti ve školní družině se 
proto s nadšením pustily do výroby  
originálních dárků, které potěší každou 
maminku. 

* * *  
Pěvecká soutěž Jihočeský zvonek  

Na naší škole se konala třídní kola  
pěvecké soutěže Jihočeský zvonek. Talen-
tovaní zpěváci předvedli své dovednosti 
a zapojili se do soutěže plné krásných  
melodií a hudebního nadšení. Porota slo-
žená z pedagogů pečlivě hodnotila výkony 
soutěžících a vybrala ty nejlepší, kteří  
postoupili do dalšího kola. Atmosféra sou-
těže byla plná radosti z hudby a vzájemné 
podpory mezi žáky. 

* * *  
Den laskavosti v červené barvě  

Dnes naše škola doslova zářila červe-
nou barvou.  Žáci se oblékli do červeného 
oblečení a šířili radost prostřednictvím mi-
lých psaníček plných poděkování. Neza-
pomněli ani na ty, kteří se starají o chod 
školy – paní kuchařky, uklízečky i pana 
školníka, kterým věnovali slova vděčnosti 
a úsměvy. Atmosféra byla plná pozitivní 
energie a dobré nálady. 

* * *  
Skvělý úspěch v matematické  
olympiádě  

V okresním kole matematické olympi-
ády v Prachaticích dosáhla zdíkovská škola 
významného úspěchu. Naše talentovaná  
žákyně Ema Krejzová v soutěži zvítězila  
a ukázala své výjimečné matematické 
schopnosti. 

* * *  
Skvělé výsledky našich žáků  
u přijímacích zkoušek  

Můžeme se pochlubit výbornými vý-
sledky u přijímacích zkoušek, díky kterým 
patříme mezi nejlepší školy v okrese. 

Žáci dosáhli v minulých letech skvě-
lých výsledků a úspěšně se dostali na své 
vybrané střední školy. V českém jazyce 
jsme za loňský rok dokonce nejúspěšnější 
školou. Tento úspěch je důkazem nejen píle 
našich žáků, ale také kvalitní přípravy  
a podpory ze strany učitelů. 
 
 

ZŠ a MŠ Zdíkov se zapojila  
do projektu OP JAK 

   
Inovativní výuka i vzdělávání učitelů 
díky evropským fondům  

Naše škola se v letošním roce aktivně 
zapojila do projektu Operační program Jan 
Amos Komenský (OP JAK). Díky tomuto 
programu můžeme čerpat finanční pro-
středky na další vzdělávání pedagogických 
pracovníků i na rozvoj inovativního vzdě-
lávání žáků.  

Právě tato složka přináší do výuky nové 
prvky, které rozvíjejí tvořivost, kritické 
myšlení a praktické dovednosti žáků.  
 

V rámci projektu už na naší škole  
proběhly dva úspěšné projektové dny. 
 

První projektový den byl zaměřen na 
téma hydrauliky a tlaku v kapalinách  
a zúčastnili se ho žáci 7. ročníku. Dopole-
dne bylo zahájeno teoretickým výkladem, 
po kterém si žáci ve skupinách sestavili 
funkční hydraulickou ruku – model, který 
byl předem vytisknut na školní 3D tiskárně. 
Ruku následně testovali a zkoušeli s ní  
přemístit různé předměty. V závěru dne se 
přesunuli do počítačové učebny, kde se  
seznámili se základy 3D tisku, dozvěděli  

Letos si připomínáme 50 let od zahájení výuky v naší základní škole. Toto výročí si připomeneme několika 
akcemi, na kterých se setkáme se stávajícími i bývalými kolegy, žáky, rodiči a absolventy školy.  
  n  duben – Slavnostní Den učitelů  
  n  7. června – Prohlídka školy u příležitosti akce „Husákovy děti“ – setkání generace žáků 70. a 80. let 
  n  20. června – Školní slavnost – vyvrcholení oslav s bohatým programem 
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se, jak byla hydraulická ruka vytisknuta,  
a měli možnost si sami navrhnout a vytisk-
nout vlastní klíčenku s kolečkem do nákup-
ního košíku. 
  

Druhý projektový den proběhl v 6. 
třídě a byl tematicky zaměřen na Afriku, 
konkrétně Keňu. Žáci se stali „cestovními 
kancelářemi“ – jejich úkolem bylo napláno-

vat cestu do této exotické země. Vyhledávali 
letenky, vhodné ubytování, zjišťovali počasí 
v konkrétním termínu, ale také pracovali na 
pracovních listech zaměřených na přírodu  
a národní parky v Keni.  

Nechyběla ani praktická část: společně 
si připravili a ochutnali tradiční africký 
pokrm. Celý den vyvrcholil poutavým vy-
právěním dobrovolnice Pavly Nazarské, 

která má osobní zkušenosti s pobytem  
a prací v Keni. 
   

Projektové dny měly u žáků velký ohlas 
a my jsme rádi, že díky podpoře z OP JAK 
můžeme obohacovat výuku o zážitky, které 
propojují školní učivo s reálným světem. 

Mgr. Zdeněk Kluibr  
a Mgr. Jindřich Turek, MBA 

Milí rodiče a budoucí prvňáčci, 
srdečně vás zveme k zápisu do první třídy! Přijďte se seznámit s naší školou, učiteli a novými spolužáky. 

ZÁPIS DO 1. TøÍDY  
PRO ŠKOLNÍ ROK 2025/2026 

proběhne 
22. dubna 2025 od 14:00 do 16:00 

v ZŠ Zdíkov, 1. stupeň  
Při zápisu rodiče předloží rodný list dítěte, občanský průkaz  

zákonného zástupce, případně dokumenty k odkladu  
školní docházky. 

TìŠÍME SE NA VÁS! 
 

Rodiče dětí z MŠ Zdíkov obdrží časový rozpis. 
Ostatní rodiče prosíme, aby nás kontaktovali na  

tel.: 384 971 144, 777 973 088 nebo na e-mail: zszdikov@seznam.cz 
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Na následující  
dvoustraně je další  
schématické zobrazení 
cest z oblasti Zdíkova.  
 
Tentokrát se zakreslení 
týká obvodu  

Zdíkovec 
Pucherský mlýn  
Stachy 
Zdíkovec 

 
Opět je mapa určena 
hlavně pěším turistům.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mapu vypracoval  
a poskytl  
Stanislav Babíček 

  Mapa Zdíkovska pro pěší turistiku 
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V šumavském kraji je již po mnoho let 
udržována tradice masopustu. Masopust je 
čas bujarého veselí, různých společen-
ských akcí, na které se šumaváci těší, ze-
jména na průvod masek. Masky prochází 
vesničkami, zastaví se u každého obydlí, 
zahrají a zanotují pěknou písničku. Jsou 
odměněny pohoštěním, pán domu často 
naleje i sklenku něčeho na zahřátí.  

Průvody a převlékání lidí za různé  
postavičky sahají daleko do minulosti. 
Masopust byla doba, kdy se nepracovalo, 
lidé hodovali a veselili se. Kdysi důležitou 
součástí maškar byla bujná kobyla – šiml, 
vyhazující kopyty do té doby, než byla  
alkoholem zcela omámena a svalila se bez 
života k zemi. Nechyběli šašci, čarodějnice, 
myslivec, kat, utrápená matka s dítětem  
v kočárku, lomíce rukama: „Co já nešťastná, 
co si jen počnu.“  Vybírala mezi muži otce, 
který tohle zapříčinil. Muži před ní utíkali. 
Chodila také zvířátka, koza, cvičený med-
věd s medvědářem. V průvodu důstojně 
kráčela smrt s kosou, která neustále má-
vala kolem sebe a kosila vše živé i neživé.  

Letos procházel obcí Zdíkov průvod 
kolem 50ti různých masek. Byla na ně 

pěkná podívaná. Jsou zcela jiné než kdysi. 
Každý rok se u nás zastaví. Navštívil nás 
pan doktor, aby zjistil, jak jsme na tom se 
zdravím. „Pojďte paní, já vás musím pro-
hlédnout, na neduhy předepsat medicínu.“ 
Byla jsem posazena na pojízdné křeslo  
a podrobena důkladné prohlídce. Dostala 
jsem ihned kapačku na zmírnění bolesti. 
Srdnatě jsem držela, majíce respekt z mi-
lého, ale přísného pana doktora. Sestřičky 
byly skvělé, ihned přiskočily pomoci.  
Policajt řídil provoz na silnici, aby nedošlo 
k nehodě, pilné včeličky se s úsměvem  
na tváři nechaly vyfotit. Šedá myška Mar-
celka měla na starosti buben. Muzikanti 
nám zahráli pěknou písničku. Tančilo se  
i na silnici. Ve skvělé náladě jsme rozlou-
čili. Tak snad zase za rok se uvidíme.  

Maškarní průvod putoval do dalších 
částí obce Zdíkov. Masopustem skončilo 
veselí a hodování, začala doba postní. 
 

Popeleční středou vstupují věřící do 
čtyřicetidenního postního období. I Pope-
leční středa přináší řadu tradic. Říkávalo 
se jí škaredá, bláznivá, černá nebo smetná. 

Letos připadla na 5. března. Veselí 

bylo odzvoněno, zabijačkové dobroty  
vystřídala jídla obyčejná. V minulosti se 
ponejvíce jedly brambory, hrách nebo 
čočka. Začalo období střídmosti, rozjí-
mání, očištění od hříchů a také příprava  
na nejdůležitější dny v roce Velikonoce. 

Popeleční středa dříve i v současnosti 
je dnem přísného půstu. Lidé si připomí-
nají pomíjivost pozemského života. Světí 
se popel z ratolestí, kočiček z minulého 
roku. Kněz v kostele věřícím udělá na čelo 
křížek popelem se slovy: „Pamatuj, že prach 
jsi a v prach se obrátíš.“ Je to takový ty-
pický rituál. 

Naši předci kdysi dávno přidali k Po-
peleční středě doporučení, kterým věřili  
a snažili se je dodržovat. Běda tomu, kdo 
by v ten den vzal do ruky jehlu, vřeteno, 
štípal dříví nebo dral peří. Ten, kdo ne-
uposlechl a nedodržoval, co bylo doporu-
čováno, se zlou se potázal. Mohly jej 
pokousat blechy, slepice by přestaly sná-
šet, krávy by kulhaly. Žijeme jinak a jen 
málokdo by tomu věřil.  

Poslední postní nedělí je neděle 
Květná. 

 Milli Hojdekrová 

   Tradice Masopustu 
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Stejně jako každý rok, tak i letos se 
pod záštitou Sdružení dobrovolných ha-
sičů Masákova Lhota konal masopustní 
průvod. Sešlo se více než 30 masek.  
S dobrou náladou a za hudebního dopro-
vodu Milana Ernesta, Pavla Chodory  
a Zdeňka Kantoříka, se průvod vydal na 
pochod Lhotou. Potěšil jak obyvatele  

vesnice, tak i posádky projíždějících vozů. 
Nechyběly masky policistů, vodníka,  

Jana Žižky, klaunů a v neposlední řadě 
Sněhuráka a sedmi trpaslíků“. Průvod se 
zakončil společným posezením v hasičské 
klubovně, kterou si pro tyto účely lhotečtí 
hasiči svépomocí a za finančního příspěv-
ku Obce Zdíkov zrekonstruovali. Díky 

této pomoci se mají hasiči při podobných 
akcích kde scházet.  

Tímto chceme i Obci Zdíkov velice 
poděkovat. Jsme rádi, že i u nás se tato  
tradice dodržuje a můžeme se všichni  
společně potkávat.  

Za SDH Masákova Lhota 
Lucie Babíčková 

   Masopust v Masákově Lhotě 

Zdíkovecké masopustní maškary letos 
opět navštívily obyvatele Zdíkovce a Ho-
donína a svou masopustní obchůzkou 
ohlásily blížící se konec zimy. Lékař 
všechny sousedy pečlivě vyšetřil a přede-
psal vitamíny a jinou potřebnou medicínu. 

Ostatní masky se postaraly o veselou  
a přátelskou atmosféru. Mohli jste tu pot-
kat romský páreček z Toronta, ale i med-
věda, kominíka nebo věhlasného fotografa 
od Písku. Tradičně nemohla chybět ani 
skvělá muzika. 

Poté, co i příslušníci dopravní SNB 
splnili své úkoly a dohlédli na pořádek na 
silnicích, zamířil průvod masek v dobré 
náladě zpět do hasičárny. 
 

Samcová Helena 

   Masopust ve Zdíkovci 
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37 let byl můj život úzce spojen s „naší“ 
knihovnou. Vždy jsem ji vnímala jako svůj 
druhý domov, svou druhou práci. Od šesti 
let jsem sem chodila za svojí mamkou, 
Magdalenou Kubišovou, která se zde po 
paní Zdeňce Krtoušové stala knihovnicí. 
Stále si ještě dokáži vybavit původní vzhled 
knihovny – dřevěné, mírně se kývající  
regály, které se prohýbaly pod váhou  
vyskládaných knih, dvě hnědá točící křesla 
a nízký stolek, u kterého jsem psala úkoly, 
dřevěné židle se zeleným čalouněním, líst-
kové katalogy, zelené lino, vybledlý globus 
a v neposlední řadě část citátu J. A. Ko-
menského na zdi nad výpůjčním stolem  
sestavený z polystyrenových načerveno  
nabarvených písmen „Nemilovat knihy 
znamená nemilovat moudrost“. Tento citát 
se mi tak vryl do paměti a stal se pro mě 
takovým symbolem zdíkovské knihovny,  
že když byl během rekonstrukce odstraněn, 
chtěla jsem jej ve spojitosti s naší knihov-
nou zachovat dál, a umístila jej na webové 
stránky, protože k sobě prostě neodmysli-
telně patří.  

Když se řekne 37 let, tak to někdo může 
vnímat jako kapku v moři věků, nebo jako 
celý život. Ať tak, či tak, nebyl to úplně 
krátký čas a knihovna za tu dobu prošla  
velkou změnou a vývojem, u kterého jsem 
díky mamce mohla být. Tímto článkem 

bych chtěla připomenout ty nejzásadnější 
události a zároveň mamce poděkovat za  
odvedený kus práce.  

Mamka nastoupila do tehdy ještě  
Střediskové knihovny na podzim roku 
1988. Po revoluci došlo k velkým změnám 
i v knihovnictví, celkově se změnila síť kni-
hoven, z okresních knihoven byly knihovny 
městské, ze střediskových se stávaly kni-
hovny obecní, docházelo k rušení Místních 
lidových knihoven ve spádových vesnicích 
a dále se například ve velkém obměňoval 
knihovní fond, kdy se vyřazovala různá  
literatura poplatná režimu včetně Lenino-
vých spisů. U nás došlo ke zrušení MLK  
v Masákově Lhotě, Novém Dvoře, Račově 
a Zdíkovci. Mamka tehdy objela jednu po 
druhé, aby probrala jejich fond. Poctivě 
vzala do rukou každou knihu a zachránila 
díky tomu řadu krásných exemplářů včetně 
povinné četby. Tyto knihy pak byly zařa-
zeny do fondu zdíkovské knihovny.  

Devadesátá léta byla ve znamení boomu 
na knižním trhu. Vznikla spousta nových 
nakladatelství, ve velkém se začala vydávat 
zahraniční literatura, a i naše knihovna se 
snažila nabízet čtenářům nejnovější knižní 
tituly. Zároveň se ale postupně začala  
potýkat s prostorovými problémy. O jejich 
vyřešení se pokusila první rekonstrukce, 
která se uskutečnila v květnu 2007. Celá 

knihovna byla tehdy vystěhována, nově  
vymalována, byly vyrobeny nové regály, 
výpůjční pult, zakoupeny nové židle a další 
vybavení, položen koberec. Neskutečnou 
oporou byl tehdy mamce taťka, který jí  
pomohl vystěhovat z regálů a následně 
zpátky systematicky naskládat bezmála  
10 000 knih, a ještě společně s tetou ve 
svém volnu vše uklidit, umýt, zařídit, umýt 
okna a pověsit nové záclony. Ovšem prosto-
rové problémy knihovny se tím nevyřešily. 
Nové regály a jejich rozmístění nedokázaly 
pojmout celý fond, a tak část beletrie pro 
dospělé a detektivky byly umístěny do za-
sedací místnosti za knihovnou. Nebylo to 
vůbec praktické a pro čtenáře i mamku  
dosti nekomfortní. Přesto všechno šla naše 
knihovna s dobou a nebála se ani nových 
technologií. Svým návštěvníkům začala 
jako další službu poskytovat přístup k inter-
netu. A také začala používat automati- 
zovaný knihovnický systém. Nejdříve se 
mamka musela naučit ovládat program  
Lanius, se kterým se začínalo, poté se na 
podzim 2007 přešlo na Clavius a nyní se  
již třetím rokem používá systém Tritius. 
Automatizovaný knihovnický systém, tedy 
laicky řečeno „půjčování přes počítač“,  
v praxi znamená i to, že nejdříve je potřeba 
„vložit“ všech bezmála 10 000 svazků knih 
do knihovnického programu, vlepit čárové 

  Malé ohlédnutí

Vážení občané,  
nejspíše jste zaznamenali změnu na pozici knihovnice v naší obecní knihovně. Naše paní knihovnice 
„Magda“ odešla do zasloužené penze. 

 
Dovolte mi touto cestou poděkovat  

paní Magdaleně Kubišové   
za dlouhodobě kvalitní práci na pozici knihovnice obecní knihovny. 

Svou práci vykonávala vždy pečlivě, svědomitě a profesionálně.  
Za dobu své služby se stala neodmyslitelnou postavou této instituce  
a oblíbeným člověkem, který vždy dovedl čtenářům poradit a věděl, 

pro jakou knihu sáhnout.   
Za svou skvělou práci byla paní Kubišová udělena cena  

Jihočeský knihovník roku 2024, která jí byla předána 26. března  
v Jihočeském muzeu v Českých Budějovicích  

Svazem knihovníků a informačních pracovníků.  
Gratulujeme! 

 
Novou knihovnicí byla jmenována Bc. Aneta Novotná. Přejeme jí mnoho elánu do této nové role a věříme,  

že ji bude vykonávat stejně dobře jako její předchůdkyně. 
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kódy a označit knihu zvenku tak, aby bylo 
jasné na první pohled, že tento kus je již  
evidován v programu.  

Od roku 2008 má knihovna své vlastní 
webové stránky, kdy využívá služeb pro-
jektu eStránky.cz, které umožňují tvorbu 
webu zdarma. V roce 2009 na nich byl 
zpřístupněn on-line katalog. Následující 
rok, tedy v roce 2010, se uskutečnila druhá 
rekonstrukce knihovny, kdy byl realizován 
původní záměr, a to, že se původní prostor 
knihovny propojil se zadní zasedací míst-
ností. Mamku s taťkou opět čekala spousta 
práce. Vystěhovat knihy ze zasedačky a zad-
ního regálu v knihovně, ostatní se muselo 
pořádně zakrýt, protože bylo potřeba pro-
bourat otvor mezi oběma místnostmi a vy-
tvořit průchod. Následně byla bývalá 
zasedačka vymalována, položen koberec  
a instalovány nové regály a skříně. Poté, co 
mamka s taťkou a tetou vše umyli a uklidili, 
museli ještě přeskládat celý fond, aby vše 
bylo abecedně a smysluplně seřazeno.  

A ještě dvě stavební úpravy mamka  
absolvovala – v srpnu 2015 došlo k výměně 

dřevěných oken za plastová a v říjnu 2018 
k výměně radiátorů. Obojím se značně  
snížily tepelné úniky a místo 15 °C bylo  
v knihovně v tu ránu krásných 20 °C. Čte-
náři si tohoto zlepšení asi úplně nevšimli, 
ale mamka jej velmi ocenila.  

Co ale čtenáři jistě ocení, je, že si od 
roku 2017 mohou kromě knih a časopisů též 
půjčovat společenské deskové hry. Dále na 
jaře 2022 byla registrovaným čtenářům díky 
smlouvě s Národní knihovnou ČR zpřístup-
něna „Díla nedostupná na trhu“, neboli 
služba DNNT (více informací naleznete na 
stránkách knihovny). A od června 2024 
možnost půjčování si audioknih a e-knih.  
O všech novinkách mamka vždy pravidelně 
informovala jak na webu, tak na stránkách 
Zdíkovska.  

Velmi rády chodí do knihovny děti  
z místní mateřské a základní školy se svými 
učiteli na pravidelné besedy o knihovně, 
knížkách a spisovatelích. Čtenáři se mohou 
prostřednictvím knihovny účastnit různých 
čtenářských či výtvarných soutěží. V nepo-
slední řadě se mamka podílela na organi-

zace besed a přednášek o našem kraji či  
s významnými osobnostmi. Každému vždy 
ochotně poradila, pomohla vybrat zajímavé 
čtení či zajistit vypůjčení nedostupné lite-
ratury z jiných knihoven. Nevadilo jí ani  
zanést knížky starším čtenářům až domů. 
Byla ráda, že jim tím pomůže a udělá ra-
dost. Nikdy nikoho neodmítla, každému se 
snažila vyjít maximálně vstříc, často i na 
úkor sebe samé.  

Díky mamce jsem u toho všeho mohla 
být, a i svou troškou přispět. Postupně se 
knihovna začala stávat součástí života i mých 
dětí, které jsem vždy rády za babičkou cho-
dily. Je to jejich nejoblíbenější knihovna,  
ta nejhezčí a s nejlepšími knížkami, kdy  
kolikrát neví, co dřív si půjčit. 

Byla to moc hezká práce a všem se nám 
bude stýskat. Ale štafetový kolík byl předán 
dál a nezbývá než knihovně popřát hodně 
spokojených čtenářů, krásného i kvalitního 
čtení a nové slečně knihovnici hodně úspě-
chů. Ať se daří! 

A tobě, mami, moc děkuji!!! 
Michaela Holubová Kubišová
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KNIHY ZDARMA V KNIHOVNĚ  
 

V Domě služeb v prvním patře před knihovnou ve Zdíkově je k dispozici pestrý výběr knih, které si můžete zdarma odnést domů.  
Nabídka zahrnuje různé žánry – od románů a detektivek až po odborné publikace nebo knihy pro děti či časopisy.  

Knihovna tímto způsobem podporuje výměnu knih a ekologický přístup k literatuře.  

Neváhejte a navštivte knihovnu ve Zdíkově – možná objevíte knihu, která vás osloví! 

Výstava „Supercharged by AI“ zkoumá důsledky, které mají technologie využívající umělou inteligenci v reálném světě pro jednotlivce, 
komunity a celou společnost. Nástroje, založené na umělé inteligenci jsou dnes široce dostupné a virtuální prostředí je čím dál více  
zaplaveno syntetickými fotografiemi, videi a hlasy, které působí naprosto reálně. Víme, čemu můžeme důvěřovat? Kromě toho nástroje 
využívající umělou inteligenci zrychlují a zefektivňují i nepříjemné stránky internetu, jako jsou online podvody a obtěžování.  
 

Výstava bude k vidění v zasedací místnosti Domu služeb pravděpodobně od května, přesný termín upřesníme.  
Sledujte naše stránky pro aktuální informace! 

 
Facebook: Knihovna Zdíkov / Instagram: knihovnazdikov / WEB: knihovnazdikov.estranky.cz 
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  Recenze knihy ŠLECHTA BEZ MONARCHIE
Odchodem do exilu rakouského císaře  

a českého i uherského krále Karla I. nastala 
na podzim roku 1918 v nástupnických stá-
tech po Rakousku-Uhersku proměna spole-
čenského zřízení z monarchistického na 
republikánské. Aristokraté nadále žili jako 
občané a jejich sociální adaptace vůči změ-
něným poměrům nebyla jednoduchá, přesto 
někteří z nich svoji loajalitu a schopnosti 
nabídli vládám vzniklého Československa  
a Rakouska. O postupném zániku „starého 
světa“ aristokracie již kniha byla napsána 
(Dita Jelínková-Homolová: Šlechta v promě-
nách – osudy aristokracie v Československu 
v letech 1918–1948, NLN s.r.o. v roce 2018). 

Avšak prvním kompendiem o životech 
šlechty bez monarchie, které se týká širšího 
územního rozsahu, je aktuálně vydaná pub-
likace od těchto autorů: prof. PhDr. Václav 
Horčička – Mgr. Jan Zumr – PhDr. Michaela 
Žáková – prof. PhDr. Jan Županič.                 

Kniha Šlechta bez monarchie – staré elity 
posthabsburské střední Evropy 1918-1938 
je informativně hodnotná a obsahuje reálie 
mikrosvěta příslušníků rodů Collaltů, Cou-
denhove-Kalergi, Czerninů, Hildprandtů, 
Lobkowiczů, Nostitzů, Schwarzenbergů, 
Thun-Hohensteinů, Windischgrätzů – žijí-
cích převážně v Československu, dále 
Franckensteinů, Salandrů, Stürgkhů, kteří 
spíše pobývali v Rakousku, či Lambergů, 
rovnoměrně spjatých s oběma zeměmi. Tři-
náct kapitol (dvě jsou obohaceny o textové 
exkurzy) – Václav Horčička (9), Jan Župa-
nič (2), Jan Zumr (1), Michaela Žáková (1) 
– tvoří kompaktní celek, doplněný dobo-
vými fotografiemi konkrétních osob i jejich 
prostředí a pečlivě sestavenými tabulkami, 
dokládajícími důkladnou znalost archivních 
pramenů.  

Publikace obsahuje mnoho údajů, včetně 
statistických. Autoři obsáhle popisují život 
a chování vybraných jedinců i jejich komp-
likované společenské styky vůči mocen-
ským složkám vzniklých států a zároveň vše 
podrobují kritické analýze. Z některých pří-
slušníků „starých“ elit tak snímají „slupku“ 
nepřátel všeho českého či republikánského, 
ale zároveň korigují v době po roce 1989 
často opačně prosazovaný mýtus. Příkladem 
je Maxmilián Lobkowicz a jeho působení  
(i častá nepřítomnost v úřadě způsobená 
nejen rodinnými problémy) v diplomacii  
v kapitole o úřednické službě aristokracie  
v období předmnichovského Českoslo- 
venska.  

Mezi obzvlášť 
objevné náleží tex-
tové pasáže o aristo-
kracii v armádách 
Rakouska-Uherska, 
resp. obou nástup-
nických států – cel-
kově je doložen 
postupný kvantita-
tivní pokles přísluš-
níků šlechty na velitelských a důstojnických 
postech již před rokem 1914, po rozpadu 
monarchie tudíž nemohl nastat opačný  
trend. Ohledně bratrů z rodu Coudenhove-
Kalergi a jejich rozkolu jsou publikovány 
informace, které druhorozeného Richarda 
– zakladatele i propagátora Panevropské 
unie – vystavují do poněkud jiného světla. 
Totéž se týká i jeho rodičů – otce Heinricha 
a matky Micuko, popř. v jiných statích 
Ferdinanda Hildprandta a Bedřicha 
Schwarzenberga vůči jejich vztahu ke 
šlechtě a českému národu či Evžena  
Alfonse Czernina v souvislosti s jeho poli-
tickým postojem ve druhé polovině 30. let 
20. století a v období politické krize v roce 
1938.  

Něžné pohlaví je zastoupeno ženami z 
rodů Collaltů a Nostitzů. Zejména Henriette 
Nostitzová, roz. Chotková byla relativně  
nemajetná šlechtična, nucená spoléhat na 
pomoc příbuzných a přátel z její společenské 
vrstvy i příslušných institucí (po roce 1918 
úředně zrušených). V několika exkurzech 
je popsán příběh noblesní dámy, která po  
určitou dobu pečovala o osiřelé děti zem-
řelého následníka trůnu (jeho manželka 
Žofie, roz. Chotková byla její sestra) a jako 
všichni, kdo prožili zlom v letech 1914– 
1918, dělila svůj život na období před  
Velkou válkou a poté. Tato kapitola je  
v knize Šlechta bez monarchie – staré elity 
posthabsburské střední Evropy 1918–1938 
publikována jako závěrečná. Má tomu tak 
být, neboť vyznívá obzvlášť lidsky, vždyť 
dějinné události jsou příběhem jednotlivců 
odlišného společenského postavení, ale  
totožných vlastností …     
         
Václav Horčička, Jan Zumr, Michaela Žá-
ková, Jan Županič: Šlechta bez monarchie 
– staré elity posthabsburské střední Evropy 
1918 – 1938, ISBN: 978-80-86781-48-8, 
440 str., 1. vyd., Nakladatelství Pankrác – 
Praha, rok 2025. 

Autor textu: Stanislav Vaněk

Milí čtenáři, 
jaro je konečně tady a příroda se 

probouzí k životu! A abychom vám 
slunečné dny ještě více zpříjemnili, 
připravili jsme pro vás pár knižních 
tipů.  
 
Památné šumavské křížky – Stachy 
Jan Voldřich, Irena Minsterová  
a Ivan Vokáč 
Kniha vás zavede do okolí Stach a od-
halí příběhy památných křížků, které 
jsou součástí místní historie a tradic.   
Bábovky na konci světa 
Radka Třeštíková 
Máte rádi příběhy o ženách, které se 
perou s osudem a zároveň stíhají péct 
bábovky? Tato kniha vám nabídne mix 
emocí, humoru a životních zvratů.  
Hospůdka v Praze 
Julie Caplinová 
Pokud si představíte útulnou hospůdku, 
kde teče pivo a vy se cítíte jako doma, 
tak vás asi napadne, že tohle je přesně 
ta správná kniha na večer.   
Kriminální případy  
ze staré Šumavy 7 
Vladimír Šindelář 
Tato kniha je ideální pro všechny, kteří 
mají rádi, když se zločin mísí s historií.   
Andulka Andula 
Patrik Hartl 
Sedm veselých příběhů o andulce, 
která zažívá zábavná dobrodružství  
se svou lidskou rodinou. Knížka je  
určena především předškolákům, ale 
i dětem starším, které už si troufnou 
číst samy. A taky všem dospělým, 
kteří se rádi se svými dětmi nebo 
vnoučaty při společném čtení zasmějí.  
Čtvrté křídlo a Železný plamen 
Rebecca Yarros 
Pokud máte rádi fantasy plné napětí  
a epických zvratů, tyto knihy vás roz-
hodně nezklamou. Příběhy, které vás 
vtáhnou a nenechají vás vydechnout, 
dokud neotočíte poslední stránku.  

* * * 
A máme pro vás super vychytávku! 

 E-knihy a audioknihy.  
Naše knihovna nabízí půjčování 

elektronických knih i audioknih, tak-
že si literární zážitky můžete užívat 
kdekoli chcete. Stačí vybrat a stáhnout! 

Vaše knihovna 
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  Zdíkovští myslivci bilancovali
Vážení čtenáři Zdíkovska,  

začalo jaro a myslivcům začíná jejich 
myslivecký rok. 

Jako tradičně jsme starý rok uzavřeli  
a nový začali bilancováním na březnové  
výroční členské schůzi. 

Loňský rok nebyl nijak výjimečný oproti 
rokům předchozím, snad až jen na smutnou 
skutečnost, že nás tento rok opustil náš  
dlouholetý člen, myslivec tělem i duší, pan 
Václav Kraml. Tímto bych chtěl Vaškovi 
poděkovat za jeho činnost pro myslivost na 
Zdíkovsku a osobně za čest být s ním ve  
vedení spolku.  

Vašku DÍKY! 
 

Život jde však dál a nezbývá, než koukat 
dopředu na budoucnost spolkové myslivosti 

v obci. V loňském roce jsme tak mezi sebou 
přivítali i nové mladé myslivce, kteří proje-
vili zájem být součástí našeho spolku. Po 
„Adeptské praxi“ je naší povinností zapra-
covat je do fungování mysliveckého spolku. 
Součástí práce spolku jsou, krom jiných  
činností, brigády a tlumení (rozumějte od-
střel) zvěře. S regulací zvěře nám bohužel 
vydatně pomáhá silnice, kde dochází ke 
srážkám, ale poslední dobou i stále vzrůsta-
jící populace vlka obecného.  

U silnic tak instalujeme a udržujeme  
optické a pachové ohradníky, které zvěř  
odrazují.  

U populace vlka obecného jsme odká-
záni na legislativu a rozhodnutí úřadů. 
Mnohdy jsme tak neprávem konfrontováni 
nazlobenými majiteli, kterým vlk způsobil 

škody v jejich chovech. Sami myslivci jsme 
zvědaví, jak se bude tato situace vyvíjet  
v budoucnosti. 

V březnu jsme „prošli“ silnici ze Zdí-
kova na Vimperk, a kromě opravy optického 
ohradníku (modré odrazky na patnících), 
jsme zároveň sebrali odpadky, které „hyzdí“ 
příjezd do naší obce. Je až neuvěřitelné, co 
zde dokážou někteří lidé zanechat! Celkově, 
jsme zde sesbírali 10 pytlů plastů, plecho-
vek, sklenic a dalšího nepořádku, ale i pneu-
matiky, televizor, půlmetrový větrák, další  
a další „harampádí“.  
 

Za myslivecký spolek přejeme krásné 
Velikonoce.  

Myslivosti zdar! 
Miroslav Šlajs  

inzerce
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Kalendář akcí pro juniory už se pomalu zaplňuje. 
Letošní sportovní sezóna byla již zahájena a snad 
bude pro naše rybaříky plná úspěchů, osobních  
rekordů i splněných snů. Tak jako každý rok,  
tak i ten odcházející rok 2024 si s sebou přinesl 
závěrečná hodnocení.  
 

                      
* * * 

    Podzimní kolo posledního rybářského závodu přinesl i očekávané vyhodnocení nejúspěšnějšího  
sportovního rybáře za MO ČRS Vimperk v roce 2024. Tím se stala Adéla Bedlivá. Putovní pohár  
9. ročníku Memoriálu Denise Froydy zůstává pro rok 2025 ve Zdíkově. 

                      * * *  
 
  S posledním prosincovým závo-
dem ve středočeských Hořovicích 
mohli i naši sportovci Casting 

sport Zdíkov  vyhodnotit svůj rok. V průběhu roku 2024 se  
zúčastnili celkem 9 závodů napříč kategoriemi od nejmladších 
až po nejstarší do 18 let. Naši mladí sportovci na těchto devíti 
závodech získali celkem 38 medailových umístění, a to 13 zla-
tých, 14 stříbrných a 11 bronzových.  
 

* * *  
První měsíc nového roku s sebou přinesl prestižní  

mezinárodní závod, který proběhl v Písku pod dohledem členů 
Mezinárodní sportovní federace – ICSF. Naše tři čtyřčlenné 
týmy závodem prošly s několika pohárovými úspěchy. Nejcen-
nějším bylo první místo v družstvech. Rybolovná technika i díky 
menším závodům s mezinárodní účastí bude zpět zařazena na 
Světové hry. Světové hry se konají každé čtyři roky a jsou pro 
sporty, které nejsou zahrnuté do Letních olympijských her.  
 

* * *  
Začátkem února proběhla Výroční členská schůze Místní  

organizace ve Vimperku, která dnes má již přes 600 členů. 
Bodem programu bylo vyhlášení a ocenění nejlepších junior-
ských rybářských sportovců z MO ČRS Vimperk (zleva: Tereza 
Klapsiová, Adam Boroš, Martin Šimek, Adéla Bedlivá, Luboš 
Riedl, David Boroš, Petr Havlíček). Úspěšní rybaříci do 18 let 
obdrželi bronzový odznak odbornosti udělený Místní organizací 
ve Vimperku a někteří dosaženými opakovanými úspěchy spor-
tovních rybářů byli oceněni stříbrným odznakem odbornosti 
udělený Jihočeským územním svazem ČRS, odborem mládeže.  
 

* * *  
Naše sportovní putování nás v únoru zaválo na dosud nej-

větší juniorský závod v ČR, který se konal ve středočeské Pří-
brami. Ve sportovní hale nastoupilo na palubovku celkem 86 
závodníků. Soutěžilo se v 5 kategoriích, v terčových disciplí-
nách. I přes chřipkové období se nám podařilo zajistit největší 
účast. Našich 13 závodníků ze Zdíkovska, Vimperska i Čkyňska 
nastoupilo proti soupeřům, kteří byli z různých míst napříč Če-
skou republikou. Podařilo se získat 2 zlatá umístění v žákyních 
i juniorkách a 1 stříbrné umístění v žácích. Z 15 přihlášených 
družstev, družstvo Vimperk C ve složení Tereza Klapsiová, 
Adéla Bedlivá, Martin Šimek, Adam Boroš získalo s výrazným 
bodovým náskokem zlaté umístění.  

Závody v Hořovicích

Mezinárodní závody v Písku

Nejlepší junioři MO ČRS Vimperk

   Zprávičky z  rybářských kroužků
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Mezi naše tradiční únorové aktivity 
patří návštěva rybářské výstavy For Fi-
shing v Praze. Na výstavě jsme mohli pro-
brat pár rybářských otázek s Rudolfem 
Hrušínským ml., Matějem Houškou, Jaku-
bem Vágnerem i Jiřím Ouředníčkem. 
Došlo i na tradiční výlet po Praze, návštěvu 
Matějské pouti a prohlídku Světa medúz.  

Naši rybaříci se připravují na sportovní 
rybářskou sezónu na rybnících a vodních 
tocích po naší ČR i na soubor závodů  
10. ročníku Memoriálu Denise Froydy. 

Někteří netrpělivě očekávají zahájení  
rybářské olympiády – Zlaté udice. Víken-
dové dny na březen i duben už zaplňují 
další halové závody v rybolovné technice, 
a to i po Jihočeském kraji, kde naši junioři 
a juniorky rozhodně nemůžou chybět.  

Letošní jarní novinkou pro naše spor-
tovce bude účast na Mezinárodním závodu 
Linz-Cup 2025 v rakouském Linci. 
 

Za vedení dětského rybářského kroužku, 
kroužek Casting sportu Zdíkov, za výbor 

MO ČRS Vimperk i za naše rybaříky, moc 
děkujeme řediteli ZŠ Zdíkov Mgr. Zdeňku 
Kluibrovi, za jeho podporu při vzdělávání 
a výchově rybářské mládeže. Bez jeho 
podpory a bez podpory ostatních obyvatel 
Zdíkovska, z řad rybářů i nerybářů, bychom 
se nemohli účastnit juniorských rybářských 
sportovních akcí.  

Přeji Vám všem štěstí, zdraví a veselé 
Velikonoce plné jarní pohody. 

Vilém Klapsia st., 
vedoucí rybářského kroužku Zdíkov

Již tradičně jsme na konci listopadu 
pořádali v restauraci U Novotných valnou 
hromadu. Velice nás mrzí, že členové zdí-
kovského hasičského sboru nemají zájem 
o tuto schůzi, kde se mohou dozvědět, jak 
si v uplynulém roce sbor vedl, jak finančně 
hospodařil, jaký je plán práce na nadchá-
zející rok a mnoho dalších důležitých infor-
mací. Po schůzi dostane každý člen chutnou 
večeři. I přesto je účast na valných hroma-
dách nedostatečná.  

Jsme velice rádi, že i my hasiči se mů-
žeme malou částí podílet na kulturním dění 
v naší obci. V únoru jsme ve spolupráci  
s Divadelním spolkem Bouček připravili 
pro diváky veselé představení s názvem 
Prvorepublikové humoresky. Zájem oby-
vatel o tuto kulturní událost nás velice těší, 
a tak spolupráce s divadelním spolkem 
bude i nadále pokračovat a těšíme se na je-
jich další vystoupení, které si pro nás při-
praví.  

Další akcí pořádanou hasičským sbo-
rem byl pravidelný masopustní průvod 
obcí. Letošní účast nás velice potěšila.  

V sobotu se sešlo bezmála 60 masek, v ne-
děli skoro 40 masek. Chtěli bychom touto 
cestou poděkovat všem maskám, které se 
masopustního průvodu účastní. Všichni 
víme, jak je náročné obejít celý Zdíkov, 
proto musíme chodit celý víkend. Zároveň 
bychom chtěli poděkovat všem občanům 
naší obce za podporu a štědré pohoštění 
pro všechny účastníky průvodu.  

Naše jednotka v uplynulém období vy-
jela celkem ke třem zásahům. V listopadu 
ve spolupráci se zdravotnickou záchrannou 
službou napomáhala při vyprošťování a trans-
portu pacienta, který byl zavalen stromem, 
do vrtulníku letecké záchranné služby.     
 

Dalším zásahem byl výjezd 31. 12. 2024 
do Michalova k hořící trávě po použití py-
rotechniky. Posledním výjezdem byl v lednu 
požár sila na piliny v Truhlářství Hadrava 
ve Zdíkově. Zde jsme spolupracovali s HZS 
z Vimperka a jednotkou dobrovolných ha-
sičů ze Stach. Poté jsme dohlíželi na po-
žářišti až do ranních hodin – do předání 
požářiště majiteli. 

Chtěli bychom apelovat na naše  
občany, aby respektovali zákaz pálení  
zahradních zbytků. Aby nedocházelo ke 
zbytečným škodám na majetku. Tyto vý-
jezdy, způsobené nedbalostí a nedodržo-
váním zákazů jsou naprosto zbytečné  
a náročné. Od letošního roku je tento  
přestupek pokutován. Děkujeme všem za 
pochopení. 

V měsíci lednu jsme požádali o dotaci 
na ochranné prostředky pro hasiče a též na 
nová vrata do hasičárny v Masákově 
Lhotě. Doufáme, že se dočkáme kladného 
výsledku. Zároveň děkujeme obci Zdíkov 
za podporu a spolupráci.  

V jarních měsících nás čeká pravidelné 
námětové cvičení a v měsíci květnu se  
těšíme na společné setkání při okrskové 
soutěži.  
 

Všem čtenářům Zdíkovska přejeme 
příjemné prožití svátků jara! 
 

Za SDH Zdíkov 
Vladimír Závora, Lucie Jeníčková  

   Činnost SDH Zdíkov 

jaro_2025_Sestava 1  08.04.2025  7:53  Stránka 25



ZDÍKOVSKO  |  Sport jaro 2025   |  strana 26

   Jubilejní král Šumavy

Přelom ledna a února se již zapsal  
nesmazatelně do kalendáře fotbalové  
mládeže Prachaticka. V tomto období  
probíhá turnaj v sálové kopané pro starší 
přípravku zvaný O krále Šumavy, u jehož 
zrodu byli pánové Karel Nový a Milan 
Svoboda. Tento turnaj stál u zrodu spolu-
práce oddílů Stach a Zdíkova při práci  
s mládeží. Letos se konal již 10. ročník. 

Milan Svoboda by měl z „fotbalového 
nebe“ jistě radost, že se ve sportovní  
hale Kašperských Hor opět sešly týmy ze 
Šumavy. Osloveno bylo šest týmů. Kromě 
domácího uskupení Zdíkov/Stachy, ještě 
Vacov, Čkyně, Husinec, Strunkovice nad 
Blanicí a Volary. Posledně jmenovaní bo-
hužel museli kvůli velké nemocnosti účast 
na poslední chvíli odříct.  

Role moderátora a jednoho z roz- 
hodčích se chopil Karel Nový, který při 
nástupu přivítal zástupce pořádajících  

oddílů. Silvestr Schwarz zastupoval TJ 
Sokol Zdíkov a zároveň to byla jeho první 
akce v roli předsedy Okresního fotbalo-
vého svazu Prachatice. Stachy reprezento-
val člen výkonného výboru Sokol Stachy, 
Vojtěch Špánek. Starosta obce Zdíkov, 
Roman Šebánek se pasoval do role foto-
grafa. V průběhu turnaje byl přítomen  
i další člen VV OFS Prachatice pan Mi-
chal Hojdekr. Týmy se utkaly každý s kaž-
dým v systému 5+1 na 20 minut. 

Nejlépe se vedlo týmu SK Vacov, 
který za mohutné podpory svého „fanouš-
kovského kotle“, nejen, že všechny pora-
zil, ale zároveň neobdržel ani branku. 
Logicky tedy získal dvě ze třech indivi-
duálních cen.  

Nejlepším brankářem se stal Tomáš 
Mach a nejlepším hráčem Vojtěch Uhlíř. 
Cenu pro nejlepšího střelce si odvezl  
Patrik Louda z oddílu Zdíkov/Stachy, který 

v rozstřelu porazil právě Vojtu Uhlíře. 
Ceny předávali bývalí účastníci tohoto 

turnaje, Jiří Vozandych a Vojtěch Vondrá-
ček, toho času hráči TJ Sokol Zdíkov  
a Petr Krejza, odchovanec Zdíkova a dnes 
hráč Dynama České Budějovice U19.   
Konečné pořadí:  

1. SK Vacov  
2. TJ Sokol Zdíkov/Sokol Stachy 
3. SK Čkyně 
4. TJ Blaník Strunkovice nad Blanicí  
5. Slavoj Husinec 

Nejlepší brankář: Tomáš Mach (SK Vacov) 
Nejlepší hráč: Vojtěch Uhlíř (SK Vacov) 
Nejlepší střelec: Patrik Louda (TJ Sokol 
Zdíkov/Sokol Stachy) 5 branek  

Na závěr poděkoval Karel Nový všem 
hráčům, trenérům, fanouškům a pořadate-
lům a popřál jim hodně zdaru v nadcháze-
jící jarní sezóně. 

   Z fotbalového trávníku
Zimní období ve fotbale je vždy dobou 

příprav, údržby a tvrdé tréninkové práce. 
Nebylo tomu jinak ani ve Zdíkově. 

Díky obci Zdíkov byla zrekonstruová-
na vstupní chodba v suterénu. Po celkové 
rekonstrukci dámských sprch a kabiny 
hostí v loňském roce, došlo k položení 
nové dlažby, výměně elektroinstalace  
a opravě omítek v chodbě u šaten a kabin. 

Oddíl mužů absolvoval zimní přípravu 
střídavě ve Zdíkově a na UMT Vimperk. 
Na konci února proběhlo čtyřdenní fotba-
lové soustředění v Klatovech. V rámci  
přípravy byla odehrána tři utkání. Na umě-
lém trávníku v Blatné změřili Zdíkovští 
síly s celkem Čkyně, další utkání se  
odehrálo ve Strakonicích s Jankovem  

a generálka proběhla ve Velkých Hydčicích 
s Vitějovicemi. 

V průběhu zimy došlo také k posílení 
kádru. Z Prachatic přišel mladý Daniel No- 
vák, vrátil se z Vimperka Dominik Pergler, 
spolu s ním přišel Marek Sova a z Plzeň-
ska přišel do Zdíkova Daniel Brácha. 

Jarní část fotbalové sezóny začala  
22. a 23. 3. 2025 a do uzávěrky Zdíkovska 
ještě nebyly známy výsledky prvních 
mistrovských utkání. Věříme, že „Zdí-
kovští kohouti“ svou zimní přípravu pře-
taví v dobré výsledky a v 7. lize se udrží. 

Ve středu 22. ledna 2025 proběhla  
v Prachaticích Valná hromada Okresního 
fotbalového svazu, která byla volební. 
Novým předsedou okresu se stal Silvestr 

Schwarz, který je i předsedou našeho  
fotbalového oddílu TJ Sokol Zdíkov. 
Spolu s ním byli do výkonného výboru 
zvoleni – Ondřej Málek, Ing. Michal Hoj-
dekr, Lukáš Sýs, Tomáš Gaier a Jan Miko. 
Do revizní komise byli zvoleni Miroslav 
Baloušek a Iva Loziášová.  

Silvestr Schwarz byl zároveň zvolen  
8. března do Výkonného výboru Krajské-
ho fotbalového svazu v Českých Budějo-
vicích. Gratulujeme a přejeme, aby se 
Silvovi ve zvolených funkcích dařilo! Je 
určitě dobře, když má Zdíkov své zástupce 
na vyšších fotbalových postech a bude se 
o nás vědět. 

za FO TJ Sokol Zdíkov 
Roman Šebánek 
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   Turnaj o pohár OFS Prachatice mladších žáků
Zatímco první březnový den byl ve znamení 

Masopustu a přípravy již tradičního plesu  
„Stachovská fotbalová pumelice“, tým fotbalových 
mladších žáků strávil celý den na turnaji OFS  
Prachatice v Netolicích. Byl určen zejména pro 
hráče, kteří si ve svých oddílech příliš nezahrají 
nebo začínají. 

Společenství Stachy/Zdíkov přivezlo do Netolic 
8 hráčů a 1 hráčku. Šanci jsme dali hráčům, kteří 
do kategorie mladších žáků ještě nepatří, ale již  
je do soutěží nasazujeme. Nic jiného nám ani  
nezbývá, protože hráčů je čím dál méně. V mladší 
přípravce je přetlak, ale postupně zájem odpadá  
a děti končí. Výkonnostní sport, který je charakte-
ristický pravidelnou soutěží, očekává od dětí zájem 
a od rodičů oběť volného času a množství odpo-
vědnosti. S tím je v dnešní společnosti problém. 
Mnozí se chtějí jen bavit, ale bez vynaložení  
velkého úsilí.  

V Netolicích se sešlo 7 týmů: Mokré – mladší žákyně, Mokré- mladší žáci, Netolice, Nebahovy, Husinec/Vlachovo Březí,  
Prachatice a Stachy/Zdíkov. Týmy se utkaly v systému každý s každým s hrací dobou 20 minut. Naši svěřenci vstoupili do turnaje 
dobře, když porazili Nebahovy 4:1. V druhém utkání jsme narazili na pozdějšího vítěze, tým mladších žákyň Mokré. Holky  
hrály dobře, byly o hlavu větší, technicky vyspělejší s výbornou gólmankou. V třetím utkání jsme porazili 5:2 společenství 
Husinec/Vlachovo Březí. Dalším soupeřem byly Prachatice, kde jsme podali nejslabší výkon a po zásluze jsme prohráli 4:0. V před-
posledním zápase jsme uhráli remízu 1:1 s kluky z Mokrého. Poslední utkání celého dne svedlo domácí Netolice a Stachy/Zdíkov. 
Podařilo se nám v úvodu vstřelit dvě rychlé branky v polovině navýšit na 3:0, a přestože soupeř dotáhl na 3:2, pohlídali jsme si  
vítězství a tím pádem obsadili skvělé 3. místo.  

Pohár a medaile jsme obdrželi od předsedy Okresního fotbalového svazu Prachatice, Silvestra Schwarze a bylo krásné sledovat 
ta jiskřící očička blaženosti z medaile. 

Děkuji všem rodičům a trenérům Radimovi Šebánkovi a Radku Střelečkovi, že věnovali celý sobotní den, tomu, aby naše  
nastupující fotbalová generace zažila medailový úspěch. Poděkování patří i organizátorům turnaje – FC Netolice. 

Roman Šebánek 

   2. Český pohár dospělých a dorostu v biatlonu, Letohrad
O víkendu 9. a 10. 2. 2025 se uskutečnily republikové závody 

Českého poháru dospělých a dorostu v biatlonovém centru  
Letohrad. Biatlon Zadov reprezentovala Hanka Randáková, Agáta 
Tušlová – juniorky a Rozálie Švehlová v kategorii dorostenek W17. 

V sobotním sprintu si nejlépe vedla Hanka Randáková,  
studentka Sportovního gymnázia ve Vimperku, která obsadila  
2. místo se střelbou /0,3/, Agáta Tušlová skončila na 4. místě se 
střelbou /0,1/, v dorostenkách W17 se Rozálie Švehlová umístila 
na 15. místě /2,1/.  V nedělním stíhacím závodě si opět vedla nej-
lépe Hanka Randáková, která zopakovala svůj výkon a se čtyřmi 
položkami /1,2,1,2/ obsadila 2. místo, Agáta Tušlová obsadila opět 
4. místo /1,1,2,0/. V dorostenkách si polepšila a zároveň vyjela  
1. výkonnostní třídu Rozálie Švehlová, která skončila na 11. místě 
se střelbou /1,1,2,0/.  

Na 1. ČP v Novém Městě na Moravě odjela pouze Agáta  
Tušlová, která v obou startech ve sprintu i ve vytrvalostním závodě 
obsadila krásné 3. místo. V celkovém hodnocení je momentálně 
na 2. místě v juniorkách. 

Děkujeme za krásné výsledky a reprezentaci klubu Biatlon 
Zadov a za podporu Jihočeskému kraji, Obci Stachy a Obci Zdíkov. 

Petra Frühaufová 
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   Půst a Velikonoce
Mám rád postní dobu a Velikonoce.  

A čím jsem starší, tím víc. Prožívání to-
hoto období mi pomáhá lépe zvládat stres 
a těžkosti života v dnešním světě. Již jenom 
začátek na Popeleční středu je velice  
inspirující. Znamení popela a připomínka: 
„Pamatuj, že jsi prach a v prach se navrá-
tíš. Obrať se, čiň pokání a věř evangeliu.“ 
Pomíjivost našeho života na tomto světě. 
Když si to uvědomím, vede mě to k pře-
hodnocení životních hodnot a postojů. Co 
je skutečně důležité, o co mám usilovat? 
Co mohu změnit a co je zbytečná starost? 
Obrátit se na správnou cestu života, nene-
chat se zavést do slepých uliček. Konat 
pokání, znamená napravovat chyby a omyly 
svého života, svých vztahů k lidem i věcem, 

ke světu ve které žiji a spoluvytvářím. Půst 
mi pomáhá se vnitřně ukáznit a zklidnit. 
Mohu si lépe uvědomit situaci lidí, kteří 
se nemají tak dobře jako já, kteří často 
opravdu nemají co do úst. Čtyřicet dní  
postní doby je dostatečně dlouhý čas, aby 
se mohlo něco změnit, jak se říká „vejít do 
krve“. Člověk může posílit svoji vůli, ale 
také poznat svoje slabosti, když se něco 
nedaří. Dokonce i neúspěch může být uži-
tečný, když nás to vede k pokoře a větší 
trpělivosti se sebou i druhými. 

Velikonoce jsou největší křesťanské 
svátky, a proto nás postní doba připravuje 
na jejich oslavu a prožití. To je ta víra  
v evangelium. Věříme, že Ježíš Kristus 
je Bůh, který se stal člověkem, aby nám 

ukázal a připravil cestu k novému životu. 
Zemřel na kříži, ale zvítězil nad smrtí  
a vstal z mrtvých. Ustanovil eucharistii /mši 
svatou/ a říká, „To čiňte na mou památku“. 
To nám dává jako dar, který vírou můžeme 
přijmout. Jako odkaz nám dal příklad 
lásky, když učedníkům umyl nohy a říká: 
„Stejně jednejte i vy“.  

Jestliže chceme, aby svět byl lepší,  
nemůžeme čekat, až to za nás někdo zařídí. 
Musím začít u sebe, tady a teď. Velikonoce 
jsou tedy svátky života, který stojí za to žít 
a má smysl, i když to není vždy snadné.  

Přeji všem krásné jaro, požehnané  
Velikonoce a radost ze života. 
 

P. Jaromír Stehlík, farář 
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11:00 
8:15 
11:00 
11:00 
15:00 

středa 
 16. 4. 

SVATÝ 
TÝDEN 

 
 

8:00 
 

17:00 
 
 

čtvrtek 
17. 4. 

ZELENÝ 
ČTVRTEK 

 
18:00 

 
 
 

18:00 

pátek  
18. 4. 

VELKÝ 
PÁTEK 

 
18:00 

 
 
 

15:00 
 

sobota 
19. 4. 
BÍLÁ 

SOBOTA 
 

19:00 
 
 
 

20:00 
 

neděle  
20. 4. 

NEDĚLE 
VELIKONOČNÍ 

 
8:30 
9:45 

 
11:00 
8:15 
11:00 
11:00 
15:00 
18:00  

pondělí 
21. 4. 

PONDĚLÍ   
VELIKONOČNÍ 

 
 
 

9:00 
 

8:15 
 
 
 

Velikonoční bohoslužby 2025

Krásné Velikonoce
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   Pěvci Zdíkovska
Vydáte-li se na toulky po blízkém 

okolí Masákovy Lhoty, můžete narazit na 
dlouhé černé sítě rozmístěné v lesích či 
blízko křovin. Nárazové sítě cca 12 m 
dlouhé a 3 m vysoké jsou nejen pro lidské 
oko hůře viditelné, tak pozor ať se také  
nechytíte. Nemusíte se však obávat,  
nejedná se o pytláctví ani černou magii. 
Odchyt pěvců provádí kvalifikovaný 
kroužkovatel, Mgr. Hana Balková, která 
v Masákově Lhotě čas od časů tráví volné 
dny.  

A jak takový odchyt probíhá? Po roz-
místění sítí (za vhodného počasí, tj. bez 
většího větru a deště) se tyto ponechají  
v klidu a jsou přibližně po hodině kontro-
lovány. Chycený ptáček v „kapse“ sítě je 
vymotán a umístěn do přenosného bavlně-
ného sáčku. Následuje jeho změření, zvá-
žení, samozřejmě určení rodu a druhu, 
pohlaví a stáří. Ptáček dostane na nohu 
malý kovový kroužek tak lehký, že jej 
nijak neomezuje. Podle druhu ptáčka se 
volí průměr kroužku.  

Kroužek má jedinečný kód, který je 
poté se všemi zjištěnými daty zanesen  
do on-line databáze Národního muzea  
v Praze. Tak lze monitorovat pohyb ptac-
tva po celém světě (tedy v případě, že 
dojde znovu k odchytu již okroužkova-
ného jedince). Pták je v co nejkratší době 
vypuštěn na svobodu. 

Je neuvěřitelné, kolik nádherných 
ptáků se nám vznáší nad hlavou a jak 
těžké je dostat se k nim do blízkosti bez 
takového odchytu.  

Takto zde bylo v posledních dvou letech odchyceno více jak 100 jedinců z následujících druhů: 
 

Brhlík lesní 
Budníček menší 
Červenka obecná 
Čížek lesní 
Drozd zpěvný 
Hýl obecný 
Králíček obecný 
Kos černý 
Mlynařík dlouhoocasý 
Pěnice černohlavá 
Pěnice slavíková 
Pěnkava obecná 
Pěvuška modrá 
Rehek domácí 
Sojka obecná 
Strakapoud velký  
Střízlík obecný 
Sýkora koňadra 
Sýkora modřinka 
Sýkora parukářka 
Sýkora uhelníček 
Šoupálek dlouhoprstý 

Tipli byste si, kolik váží sýkorka?  
Uhodnete, jak dlouho žije například kos?  

A který jediný pták v Čechách umí lézt  
po stromě hlavou dolů?  

A jak se jmenuje nejmenší ptáček vyskytující se 
ve volné přírodě v Čechách?  

 
Veronika Bálková 
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    Vzpomínky na poslední dny války ve Zdíkově
V letošním roce si připomínáme 80. výročí ukončení II. světové války. V Evropě skončila válka 8. května 1945 

kapitulací Německa, v Tichomoří 2. září 1945, kdy kapitulovalo Japonsko po svrhnutí atomových bomb na  
Hirošimu a Nagasaki. 

Války jsou nesmyslnost. Většina z nich vypukla kvůli územním nárokům, náboženství nebo politice. Vždy šlo 
o selhání lidstva, protože se zástupci národů nebo států nebyli schopni nebo nechtěli domluvit. Ačkoli poslední 
svědkové druhé světové války vymírají a za chvíli nebude žádný pamětník, měli bychom si neustále připomínat, 
jaké hrůzy museli naši předkové vytrpět a kolik milionů životů padlo v tomto největším světovém konfliktu.

A jaké byly poslední dny války ve Zdíkově? 
„Roku 1944 létaly přes Zdíkov formace amerických 

letadel, které prováděly nálety na německé území a na 
Plzeň. Obloha byla plná mohutných spojeneckých bombar-
dérů, doprovázely je malé stíhačky. Rádi jsme se na to  
dívali, až do dne, kdy na Zdíkov shodila letadla tři bomby, 
dvě z nich mimo ves, třetí zasáhla stodolu posledního 
domku na cestě na Branišov (Potužníků). 

Prvního září 1944 byla uzavřena obecná i měšťanská 
škola, v zámku byli ubytováni uprchlíci, v budově obecné 
školy se usídlila vojenská posádka SS.  

Koncem roku 1944 začalo být na silnicích velmi  
rušno, jak ve dne, tak v noci. Většinou to byli němečtí  
vojáci a válečná vozidla. Všichni utíkali před Rudou 
armádou, chtěli se dostat do zajetí Američanům.  

Také Zdíkovem prošlo několik transportů vojenských 
zajatců. Jeden z transportů byl francouzský. Utábořili se  
u kapličky naproti pivovaru. Transport měl štěstí, že ho  
hlídali jen starší němečtí vojáci, již v důchodovém věku.  
Ti zajatcům dovolili odejít do vsi a shánět jídlo. Za  
krátkou dobu začali místní občané nosit zajatcům jídlo 
sami. Podle svých možností, chleba, pečivo, brambory,  
vařily se polévky. Když transport pokračoval dál, vezl si 
plnou káru potravin. Byl to hezký příklad lidské solidarity. 

Pak přišel 5. květen 1945 a volání Českého rozhlasu  
o pomoc. Někteří zdíkovští mladí muži na volání o pomoc 
reagovali a vydali se do Prahy. 

V ulicích Zdíkova se objevila jednotka vojáků SS  
s odjištěnými zbraněmi a usídlili se ve škole. Vojáci se  
s civilisty nijak nestýkali. Jejich velitel si šel do našeho  
pekařství koupit rohlíky. Tatínek uměl německy dobře  
a při rozhovoru se esesácký velitel nechal slyšet, že při  
sebemenším odporu zdíkovského obyvatelstva vydá povel 
ke střelbě. Druhý den byl klid, esesácká jednotka přes noc 
zmizela a vydala se směrem k hranicím k Američanům. Říkalo se, že esesáckého velitele k odchodu jeho jednotky přiměl tehdejší mladý 
řídící učitel (bydlel ve škole se svou manželkou a její sestrou) s důrazem na bezúčelnost jakéhokoliv razantního postupu vůči obyvatelstvu 
na samém konci války.  

Koncem války se po silnici přes Zdíkov směrem ke Kvildě přesouvalo ke státní hranici velké množství vojáků, techniky, zbraní.  
Pohybovali se pěšky, na kole, na autech, jen aby se dostali do amerického zajetí. Silnice od Sloupů na Kvildu byla plná vojáků. Proto  
se nad kolonami často objevovala malá letadla, tzv. hloubkaři, která létala tak nízko, že pilotům bylo vidět až do tváře. Tato letadla  
podnikala útoky na vojenské transporty. 

Na výboru se sešli bývalí členové obecní rady a jednali, jak postupovat. Došla zpráva, že Vimperk byl již obsazen americkou armádou 
a i na Stachy dorazilo několik amerických tanků. Byli to průzkumníci, kteří prohlásili, že budou pokračovat dál, až dorazí další jednotky. 
Po těchto zprávách obecní rada rozhodla, že občané půjdou na Stachy vítat americkou armádu. Lidé se odpoledne sešli u pivovaru  
a s velkým bílým praporem vyrazil dlouhý průvod na cestu. Když průvod došel kousek za Zdíkovec, bylo slyšet kulometnou palbu.  
Od Zdíkova přijel na kole posel se zprávou, že Zdíkov je obklíčen vojáky SS a že se tam střílí. Po této zprávě se průvod rozpadl, někteří 
občané pokračovali na Stachy, jiní šli do okolních vesnic a ti nejodvážnější se vraceli ke Zdíkovu. Vracela jsem se i já s rodiči. Cestou 
jsme potkali sousedy, kteří ze Zdíkova utíkali. Na jejich přímluvu mi rodiče dovolili jít s nimi. Došli jsme až do hospody v Hodoníně.  

Pomník bratří Kurylových na hřbitově ve Zdíkovci
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Co se skutečně dělo ve Zdíkově, jsem se dozvěděla až později. Americké tanky z Vimperka jely obsadit německou celnici pod  
Hospůdkou. Tam však již byli chlapci ze Zdíkova. Ti to považovali za velké dobrodružství a na hlavu si nasadili německé přilby.  
Když slyšeli přijíždějící tanky, vyběhli před celnici Američany vítat. Američané v domnění, že se jedná o německé vojáky, na ně začali 
střílet. Střely zasáhly dva bratry Kurylovy. Tonda byl mrtev na místě, Rudolf těžce zraněn. Toho pak vezly dvě sestry z blízké samoty  
na vozíku a hledaly doktora. Našly ho až ve Zdíkovci. Bohužel Rudolf cestou zemřel (oba bratři jsou pochováni na hřbitově ve Zdíkovci).  

Moji rodiče došli do Zdíkova, kde byl klid. Zorganizovala se zde hlídka, která se starala o přístupové cesty. Můj otec mě šel hledat  
a našel mne v Hodoníně. Ještě v noci jsme se vydali spolu s větším skupinou občanů domů. Byla to strašidelná cesta. Několikrát  
nás kontrolovala hlídka. Domů jsme se vrátili až ve tři ráno. 

Když jsem se ráno vzbudila a vyšla před dům, připadala jsem si jako ve snu. Všude byla americká vojenská vozidla, která na kapotě 
a na dveřích měla veliké bílé pěticípé hvězdy, kolem bylo plno mladých amerických vojáků. Druhý den ráno vojáci odjeli, posádka ve 
Zdíkově nezůstala. Americké posádky byly ve Vimperku a v Kašperských Horách. 

Asi za dva týdny přijeli do Zdíkova američtí vojáci znovu. Byli to tankisté, kteří se zúčastnili nejtěžších bojů v Ardenách a přijeli  
na dovolenou. Byli zde celý měsíc, až do poloviny června. Vojáci bydleli ve zdíkovském zámku, důstojníci pak v soukromí po chalupách. 
U nás doma byl ubytován jejich velitel, podplukovník Conrad B. Sturges a jeho zástupce major Edward J. Bellamy, s nimi pak jejich  
vojenský sluha George O’Brien. Ten se staral o velitelova psa, který ho všude provázel.  

Američtí vojáci měli na tehdejší dobu a protektorátní poměry perfektní vybavení a kvalitní uniformy. Zdíkovské hospodyně  
jim uniformy praly. I maminka prala uniformu Georgemu, vypranou a usušenou uniformu chtěla vyžehlit, avšak nemohla, protože  
to byla čistá vlna.  

Během měsíčního pobytu ve Zdíkově američtí vojáci zanechali zřetelnou stopu. Dvě zdíkovská děvčata se vdala za americké vojáky 
a odstěhovala se do USA. Ve Zdíkově se za čas narodil i jeden Američánek, potomek amerického vojáka.  

Američané Zdíkov opustili 14. nebo 15. června. Když ze Zdíkova odjížděli, se svými tanky se přesouvali směrem na Bučinu.  
Na návsi stál tehdy na rohu dům, silnice vedla kolem něho v ostré zatáčce a tanky ho musely objíždět. Silnice po přejezdu tanků  
zůstala v této zatáčce zoraná“. 
 

Tak to byly vzpomínky paní Boženy Šebestové rozené Vlčkové na poslední dny války ve Zdíkově, jak je sepsal Jan Voldřich v knize 
Příběhy ze šumavských chalup. 

   Bylo nás 10                                                                                                           
 Letos uplyne 80 let od konce druhé 
světové války, a určitě se v Domažlicích, 
v Plzni i v jiných městech budou konat 
oslavy, které budou důležitou připomín-
kou na osvobození americkou armádou,  
v jejímž čele stál americký generál George 
Patton. K programu budou patřit vzpomín-
kové akty u pomníků jednotek americké 
armády, které se podílely na osvobození 
města.  

Památka bojujících, nebo padlých ame- 
rických vojáků byla zapomínána, a jaké-
koliv oficiální oslavy příchodu americké 
armády byly před rokem1989 nemysli-
telné.  
 

Při této příležitosti bych se s vámi ráda 
podělila o zkušenost z července roku 
1970. V té době jsme s kamarády trampy 
putovali po Šumavě v rámci dovolené  
celých 14 dní. Byli jsme pod dohledem 
pohraniční stráže a často nás v různých 
místech legitimovali. Žádné problémy  
s námi nebyly. Svou cestu jsme zakončili 
v Domažlicích.  

Procházeli po krásném náměstí, bylo 
poledne a málo lidí. Někde uprostřed na 
sloupu loubí MNV, byla pamětní deska  
na paměť osvobození americkou armádou. 
Stálo na ní doslova:   

NA VĚČNOU PAMĚŤ  
OSVOBOZENÍ MĚSTA DOMAŽLIC 
A CELÉHO CHODSKÉHO KRAJE 
SLAVNOU AMERICKOU ARMÁDOU   

5. V. 1945 
 

Samozřejmě nás to nadchlo, konečně 
jsme viděli na vlastní oči, že nás také 
osvobodila jiná armáda nežli sovětská, jak 
nám neustále vykládali už od školky. V za-
hradnictví jsme koupili věnec a pověsili 
na pamětní desku. Ovšem, že to nezůstalo 
bez odezvy. Dva všímaví důchodci  
p. Holomojová a p. Pavel Altman, šli na 
SNB-VB, aby informovali o této akci.

Brzy pak přijela dodávka s příslušníky 
SNB, sebrali nám občanské průkazy a od-
vezli na místní oddělení VB. Rozhodně tam 
s námi nejednali v rukavičkách. Všechny 
naše věci prohledali, chodili kolem nás  
s obuškem, někteří si museli sundat opasky, 
tkaničky od bot, že půjdou do vazby. Po 
několika hodinách s námi soudruzi SNB 
sepsali protokoly a vykázali z města. Čekali 
na nádraží, dokud jsme nenastoupili do 
vlaku. Vypadalo to na 2 roky vězení za vý-
tržnictví a 15 000 Kč pokuty. Dohra byla 
samozřejmě v bydlišti i v zaměstnání. Od-
volávali jsme se na všechny možné instituce  
– ÚV KSČ, Kancelář prezidenta republiky  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
(Gustav Husák), Generální prokuraturu, 
atd. Trvalo to 2 roky a nakonec byl soud  
v Plzni. Měli jsme štěstí, v trestním řízení 
u okresního soudu v Plzni padlo rozhod-
nutí o porušení veřejného pořádku. Takže 
trestní rejstřík zůstal prázdný. Po r. 1989 
jsme se nepřihlásili o odškodnění, věděli 
jsme, že mnoho lidí mělo podobné špatné 
zkušenosti s daleko horšími důsledky.  

Někteří z nás už nežijí, ostatní se už  
k minulosti nechtějí vracet. Už to bude  
55 let a já, když jsem našla z té doby do-
kumenty, rozhodla jsem se napsat tento 
příběh. Z Prahy jsme se s manželem na 
důchod přestěhovali na Šumavu do Zdí-
kova, kde žili jeho prarodiče. Doufám, že 
se taková doba už nikdy nebude opakovat.  

Hana Staňková
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               Kulturní akce Zdíkov  
  4. 4.   SOKOLSKÝ PLES                          19:00, restaurace u Novotných 
11. 4.   TOMÁŠ ETZLER                             17:00, kino Zdíkov 
15. 4.   NEPÁL                                            17:00, zasedací místnost u knihovny 
             – přednáška cestovatele M. Mušky  
19. 4.   VELIKONOČNÍ TRHY                     před Domem služeb 
19. 4.   VELIKONOČNÍ ZÁBAVA                 19:00, penzion U dvou rysů 

             SDH Nový Dvůr                               
20. 4.   VELIKONOČNÍ BĚH                       14:00, Masákova Lhota 
30. 4.   PÁLENÍ ČARODEJNIC A MÁJKA    17:00, Ostrov Zdíkov a centrum obce 

10. 5.   ZÁBRODSKÉ SLAVNOSTI             Zábrod – „Dolejška“ 
24. 5.   OKRSKOVÁ SOUTĚŽ DOBROVOLNÝCH HASIČŮ   
31. 5.   MEZINÁRODNÍ DEN DĚTÍ              14:00, fotbalové hřiště TJ Sokol Zdíkov 
  7. 6.   HUSÁKOVY DĚTI                           15.00, Ostrov Zdíkov 

             – setkání bývalých žáků ZŠ Zdíkov 
20. 6.   ŠKOLNÍ SLAVNOST                       14:00–22:00, Ostrov Zdíkov 

28. 6.   TURNAJ STARÝCH GARD             14:00, fotbalové hřiště TJ Sokol Zdíkov 

             A FOTBALOVÁ ZÁBAVA                  
12. 7.   DISKO DJ KRTEK                           Ostrov Zdíkov 

19. 7.   KONCERT SKUPINY TURBO         20:00, Ostrov Zdíkov 
26. 7.   POUŤ PUTKOV                              17:00, nad hospodou Putkov 
26. 7.   POUŤ BRANIŠOV                          10:00, náves Branišov 
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